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ORGANUL SFATURILOR POPULARE DIN REPUBLICA POPULARĂ ROMÎNĂ

0 cit mai bună distribuire a fondului
de mărfuri în cuprinsul regiunilor

Una din sarcinile însemnate care re
vin comitetelor executive ale sfaturilor 
populare este și cea a asigurării unei a- 
provizionări bune, ritnilde și continuie a 
populației cu bunuri de larg consum aii- 
meritare și industriale. Un ajutor deosebit 
în această privință l-au primit ia înce
putul acestui an organele locale ale pu
terii de stat prin acordarea, — pe linia 
descentralizării comerțului socialist — a 
dreptului de a-și repartiza singure, în ca
drul teritoriului respectiv, fondul de măr
furi destinat aprovizionării fiecărei re
giuni.

Cunoscând derințele populației din raza 
regiunii respective comitetele executive 
ale sfaturilor populare sînt astfel capabite 
să se orienteze just în ce privește asigu
rarea sortimentelor necesare, a cantităților 
de mărfuri solicitate într-un raion sau 
altul. Comitetele executive ale sfaturilor 
populare au toate posibilitățile de a face 
prin secțiile lor comerciale o dit mai chib
zuită și rațională împărțire a mărfurilor 
alimentare și industriale de care dispun.

In majoritatea regiunilor țării, cum ar 
fi de pildă în regiunile Stalin, Bacău etc., 
noul sistem de împărțire a fondului de 
mărfuri a dat rezultate pozitive, îmbună- 
tățindu-se astfel, în limitele disponibilului 
de mărfuri existent, sistemul de aprovizio
nare a populației.

Aceasta atestă faptul că aici a fost 
bine organizată munca de control și în
drumare a secțiilor comerciale, a fost ur
mărită îndeaproape problema cunoașterii 
specificului fiecărui raion și oraș în parte.

Din păcate însă, mai există locuri în 
care unele secții comerciale neorientate 
și necontrolate în această problemă de că
tre comitetele executive respective au fă
cut o distribuire nejustă a fondului de 
mărfuri. Este inadmisibil de pildă, ca în 
orașul Oradea să nu fi existat la începu
tul lunii martie cantitățile necesare de 
carne pe piață, deși secția comercială re
gională dispunea de suficiente cantități. 
Aceasta le-a distribuit însă nerațional, 
trimi.țînd prea multă carne în unele locali
tăți cum ar fi Salon-ta și Șirnleu Silva- 
niei și prea puțină în altele printre care 
și orașul Oradea. Asemenea greșeli dău
nătoare. cu atît mai grave cu cît oferă 
imaginea unor situații contrare realității, 
— știut fiind faptul că organele locale 
au suficiente posibilități de a asigura o 
aprovizionare normală, — trebuie combă
tute pe toate căile.

Comitetele executive ale sfaturilor po
pulare au datoria ca, atît în domeniul dez
voltării rețelei comerciale cît și în cel 
al dotării unităților comerciale cu mărfuri, 
să țină seama în permanență de speci
ficul raioanelor și orașelor din cuprinsul 
regiunii, de cerințele populației, evitînd 
pe d'e o parte stocarea unor mărfuri care 
ru sînt cerute în acel loc, iar pe de altă 
parte lipsa unor sortimente dintre cele 
mai solicitate.

In primul rînd trebuie să fie acordată 
o grijă deosebită centrelor și cartierelor 
muncitorești, asigurîndu’se muncitorilor 
industriali pîinea, carnea, zarzavaturile si 
produsele industriale necesare vieții de 
fiecare zi. Aceasta nu înseamnă însă să 
se neglijeze localitățile ori raioanele cu 
specific agricol, cum au fost neglijate 
pînă nu de mult orașele Focșani și Huși, 
puternice centre de aprovizionare a pod
gorenilor și în general a producătorilor a- 
gricoli. Nu trebuie însă făcută greșala 
de a se trimite în aceste locuri tocmai 
produse alimentare, care aci se găsesc 
din abundență, ci în special mărfuri in
dustriale de tot felul.

Orientîndu-se just în ceea ce privește re
partizarea în cadrul regiunilor a fonduri

lor de mărfuri, comitetele executive ale 
sfaturilor populare trebuie să țină seama 
de faptul că în timp ce în centrele agri
cole sînt mai solicitate mărfurile indus
triale, în centrele mari muncitorești, cum 
ar fi Reșița ori Valea Jiului, trebuie dis
tribuite mai multe alimente și grăsimi, 
iar acum, în sezonul de primăvară, cît 
mai multe legume și verdețuri. Este ne
cesară introducerea și în acest domeniu 
la fel ca și în toate domeniile de activi
tate, a studiului conștiincios, științific, 
al cerințelor consumatorilor, al specificu
lui local. Organele locale ale puterii de 
stat trebuie să știe — pe baza calculului 
consumului din anii trecuți, a semnalării 
deficiențelor existente — dacă în cu
prinsul regiunilor sînt posibilități loca
le de aprovizionare cu anumite mărfuri, 
dacă sînt stațiuni balneo-cllmaterice, noi 
fabrici înființate ori noi stațiuni de 
mașini și tractoare etc. precum și ce
rințele acestora.

Comitetele executive au obligația să 
stabilească indici de aprovizionare pe fie
care localitate din cuprinsul regiunilor, 
indici care să fie <£t mai aproape de rea
litate. In afară de aprovizionarea conti
nuă, de zi cu zi, a unităților comerciale, 
comitetele executive ale sfaturilor populare 
trebuie să țină seama și de împrejurările 
cu caracter sezonier cînd consumul este 
în mod firesc mai mare, punted la dis
poziția populației mărfurile alimentare ori 
industriale soliditate tn acel moment. A- 
ceasta va aduce totodată o contribuție 
de seamă în munca pentru realizarea în 
bune condiții a planului de desfacere a 
produselor.

Pentru a cunoaște cît mai bine carac
teristicile fiecărui raion și oraș, comitetele 
executive ale sfaturilor populare trebuie 
să atragă în această muncă mase dît mai 
largi de cetățeni. Căci este de neconceput 
munca pentru îmbunătățirea aprovizionă
rii fără cunoașterea cerințelor populației, 
fără a ține seama d'e sugestiile venite din 
partea cetățenilor. In acest scop, trebuie 
intensificată activitatea comisiilor perma
nente de aprovizionare și comerț din ca
drul sfaturilor populare. Ele trebuie îndru
mate să-și creeze largi active de cetățeni, 
care pot să facă studii, propuneri și suge
stii deosebit de valoroase. Activizarea co
misiilor permanente de aprovizionare și 
comerț ca ș'i a comisiilor de femei, colabo
rarea strînsă cu echipele de control obș- 
tesd organizate de consiliile sindicale re
gionale, cercetarea cu deosebită atenție 
a sezisărilor oamenilor muncii, ca și a 
tuturor observațiilor făcute în cadrul con
sfătuirilor vînzătoriilor cu cumpărătorii, 
intensificarea activității organelor de con
trol și îndeosebi a Inspecției Comerciale 
de Stat, sînt elemente care pot constitui 
un ajutor de preț în munca pentru îmbu
nătățirea neîncetată a aprovizionării 
populației, muncă a cărei răspun
dere o poartă comitetele executive ale 
sfaturilor populare. întărirea secțiilor co
merciale cu elemente capabile și bine pre
gătite, ca și ajutorarea în permanență a 
ades tor secții de către organele de îndru
mare din cadrul Direcției Organizării a 
Ministerului Comerțului Interior, creează 
posibilități sporite pentru ducerea cu suc
ces la îndeplinire a acestor sarcini.

Conducted cu competență comerțul lo
cal, avted grijă zi de zi pentru asigurarea 
aprovizionării du bunuri de larg consum 
alimentare și industriale a populației, fo
losind cît mai bine disponibilul de măr 
furi pe ca.re-1 au ta dispoziție, comitetele 
executive ale sfaturilor populare își vor 
îndeplini cu cinste sarcina care le .stă în | 
față în acest domeniu.
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ÎN INTÎMPINAREA ZILEI DE 1 MAI

Oameni și
★ ★

PRINTRE PETROLIȘTI
Orictt de puțin al umbla printr-o rafinărie, obosești de parcă 

al fl străbătut drum tndelungat. Ești find cu privirile spre cup
toarele uriașe sau distilatoarele cu corpul de metal negru, clnd 
trebuie să privești atent pe unde calci pentru a nu te împiedica 
tn vreo rețea de țevi.

De fapt, de la conductele acestea nenumărate care tmplnzesc 
imensa întindere pe care o ocupă o rafinărie pornește toată 
munca: prin ele trece fără întrerupere materia primă pentru 
rafinărie, țițeiul.

Și dacă am făcut, tn fugă doar, cunoștință cu „stngele" rafină
riei, să-i urmărim puțin drumul tn care I se stoarce, rlnd pe 
rînd, tot ceea ce bun poartă tn el: benzină, ulei, petrol. Iar cu 
acest prilej să dăm ochii și cu oamenii care fac toate lucrările.

★
Gheorghe Popescu este unul din oamenii cel mai cunoscuțl de 

la rafinăria nr. 5. Nu este el nici inginer, nici măcar maistru sau 
inovator. Este pur și simplu „tablonist". Ușor de spus: tablo- 
nist; dar nu-i de fel lesne să duci o asemenea muncă de răs
pundere, căci locul de muncă al tablonistului este postul de 
comandă al instalației.

Un tablou mare cu cronometre, ace sensibile și aparate de 
măsurat atmosferele necesare pompării țițeiului de-a lungul a 
sute de metri prin conducte, manometre care indică presiunea 
distilatoarelor, toate sînt tn grija lui Gheorghe Popescu. De 
munca lui, de atenția Lui, de grija cu care urmărește fiecare apa
rat tn parte, depinde bunul mers al instalației sectorului. Acum, 
in întrecerea socialistă de 1 Mai, întregul colectiv al secto
rului știe că tși poate duce munca liniștit, căci Gheorghe Popes
cu este mereu la postul său.

★
Oamenii așteptau cu încordare telefonul laboratorului rafină

riei. Erau îngrijorați și inimile parcă le spuneau că și de data 
aceasta proba nu va fi corespunzătoare. Chiar așa a și fost.

De la o vreme, lucrul mergea greu. Țițeiul era gros, cu sare 
și apă mai multă. Ins'.alațiile neobișnuite cu acest țiței se 
opreau, dlnd multă bătaie de cap muncitorilor și inginerilor. 
Cel mai supărat de treaba aceasta era însă maistrul Ionescu.

Supărarea lui a izbucnit mai cu seamă atunci clnd, la șe
dința de producție s-au găsit unii să propuie ca sectorul să 
nu mai participe la întrecerea socialistă, că tot nu poate face 
față.

Maistrul s-a supărat foc și nici nu a vrut să audă de așa ceva. 
Iar după ședință, ce l-a mai scuturat pe cel cu propunerea. Insă 
numai cu gura nu faci nimic.

Treceau zilele, dar treaba nu mergea mai bine. Uneori insta
lația lucra mai mult timp, dar deodată se oprea forțat. Apa era 
marea vinovată. Trebuia scoasă apa din țiței înainte de a pă
trunde tn cuptor.

Maistrul prinse parcă capul firului, dar nu-l putea urma. De 
aceea s-a dus la ingineri, ca la unii cu mal multă învățătură.

Ideea maistrului plăcu inginerilor. Era sivfplă Ingenioasă. 
Să încălzești țițeiul la temperatura de evaporare a apei. Aceasta 
era rezolvarea; dar trebuia pusă șl tn practică .

Inginerul Lazarovlci și Efiimopol, împreună cu maistrul Io
nescu, erau tn căutare. Se făceau încercări, probe. De multe ori 
lucrul a fost luat de la început. Insă nu de pomană.

Acum, maistrul Ionescu te prinde de braț șl te trage după el 
la cuptorul tubular. Prin ochiul de geam poți vedea tn uriașul 
cuptor un grup de țevi tn care ajunge tntti țițeiul și se încăl
zește pînă la evaporarea apei și apoi; curat, aleargă la sute de 
grade tn coloana de fracționare.

★
De pe platforma rezervoarelor pline ochi cu produse, privești 

mai bine imensa rafinărie. Totul este deosebit de mare, de greoi. 
Insă acum după ce ai cunoscut oamenii ce stăpînesc totul, ești 
sigur că prin munca lor vor dobîndi acele rezultate dorite de 
întreg colectivul și poate chiar vor depăși ceea ce și-au propus 
să facă în cinstea zilei de 1 Mai.

H. ȘAICU

Succesele muncitorilor forestieri
FĂLTICENI (de la corespondentul nostru). — Brigada frun

tașă ta producție, condusă de N. Partenie de la I.F.E.T.-Fălti- 
ceni, este hotărîtă să cîștige steagul întrecerii pe întreprindere 
ta cinstea zilei de 1 Mai. Aplictad ou succes Înaintatele metode 
de muncă ale muncitorilor sovietici dim ramura forestieră, aceas. 
tă brigadă a reușit să dea ta cursul primului trimestru al anului 
ta curs însemnate cantități de material lemnos peste plan și să 
lucreze din ziua de 1 aprilie în contul lunii septembrie.

însuflețită de aceeași dorință este șl brigada condusă de co
munistul Grigore Aioanei, care folosind cu pricepere ferestraele 
electrice sovietice, a început să dea din prima zi a lunii apri
lie material lemnos ta contul lunii iunie.

Printre sectoarele fruntașe 66 numără șl sectorul din Drăgă- 
neștii, al cărui colectiv lucrează În contul lunii octombrie. Toate 
aceste succese au contribuit ca sarcinile planului pe primul tri
mestru să fie îndeplinite cu 11 zile mai devreme.
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BACAU (de la corespondentul nos
tru). — Colectivul de muncitori, ingi
neri și tehnicieni de la fabrica de pos
tav „Proletarul“-Bacău, pentru a treia 
oară deținător al drapelului roșu în ra
mura industriei de lînă și mătase, a 
îndeplinit în ziua de 4 aprilie sarcinile 
planului cincinal.

Aceste succese se datoresc strădu
inței întregului colectiv de a realiza 
ritmic planul pentru fiecare sortiment, 
de a folosi mai bine capacitatea de lu
cru a mașinilor și aplicării unul număr 
de 120 de inovații și raționalizări. De 
la începutul planului cincinal șl pînă 
acum, fabrica „Proletarul**  a produs 
zeci de sortimente noi în sute de culori 
și. desene. In această perioadă produefi- 
vitatea muncii a crescut cu 31,6 la 
sută față de 1950, iar prețul de cost a 
fost redus cu 2,13 la sută realizindu-se 
economii de materii prime și auxiliare 
ta valoare de peste 2.860.000 lei. In 
anii cincinalului fabrica „Proletarul**  s-a 
dezvoltat prin construirea unei noi sec
ții de boian perie șl cea a halei de la 
prepararea filaturii-

La un înalt nivel agrotehnic
TIMIȘOARA (de la corespondentul nos. 

tnu) Majoritatea muncitorilor gospodă
riei agricole de stat din Voiteg, raionul 
Deta, au urmat în timpul iernii diferite 
forme de învățămînt agricol de masă. 
Cînd au început lucrările agricole de pri
măvară ei au putut prin fapte să dove
dească că ceea ce au învățat nu a fost 
zadarnic. Oamenii din brigada lui N. Un- 
gureanu, fiind în întrecere cu celelalte 
brigăzi au muncit pînă în prezent cel 
mai bine și au însămînțat 115 ha. cu 
ovăz și mazăre. La gospodăria de stat 

din Voiteg s-a însămințaf într-o perioadă 
relativ scurtă aproape 400 ha. cereale 
de primăvară leguminoase, furajere, le
gume și zarzavaturi. Desfășurarea rapidă 
a muncilor de'primăvară 6e datorește și 
tractoriștilor care au executat lucrări e 
solului — arat și grăpat — la un înalt 
nivel agrotehnic. Printre ei se află și 
colae Speriata, tractorist fruntaș.
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Fruntași la însămîntări
GALAȚI (de la corespondentul nostru). 

In întreg cuprinsul regiunii Galați, lnsă- 
mînțarea culturilor din prima urgență se 
desfășoară cu succes. In raionul Tulcea 
unde țăranii muncitori și colectiviștii 
au ieșit primii la muncile agricole s-a în- 
sămînțat pînă acum 29,29 la sută din 
culturile de primăvară, însămînțările cul
turilor din prima urgență fiind terminate. 
Fruntașe sint de asemenea și raioanele 
Brăila și Măcin. In întreaga regiune, în- 
sămînțatul griului de primăvară a fost ■
terminat depășindu-se suprafața planifi- ;
cată cu 19 la sută. Datorită sprijinului ; 
daf de SM.T.-uri, precum și unei bune 1 
mobilizări a atelajelor, în regiunea Galați ; 
a fost însămînțată suprafața de 82.323 ha. I
cu griu, orz, floarea-soarelui și alte plan- i
te și s-au făcut arături de primăvară pe < 
o suprafață de 85.500 ha. Odată cu însă- f 
mînțatul s-a desfășurat cu succes grăpa- 1
tul și însămînțatul de toamnă. Pînă la ;
3 aprilie, în Întreaga regiune s-au gră- 1 
pat semănăturile de toamnă pe o supra
față de 75.245 ha.
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UZINELE „INDEPENDENȚA"-SIBIU
Și în acest an colectivul uzinelor metalurgice „Independența**  din Sibiu în- 

tîmpină ziua de 1 Mai cu realizări de seamă. Pînă la 30 aprilie vor fi refăcute 
din tractoarele degradate 25 tractoare peste plan. Pînă la aceeași dată vor fi 
terminate toate piesele de schimb pentru tractoare. Aceste angajamente prind zi 
de zi viață. In clișeul din stînga : In secția de strungărie grea se lucrează blocu
rile motoare pentru tractoarele IAR-22. Bordon Erhardt, fruntaș al întrecerii so
cialiste, obține zilnic depășiri de normă de peste 60 la sută.

Nici elevii școlii profesionale metalurgice de pe lingă uzinele „Independența" 
nu se lasă mai prejos. In clișeul din mijloc: Un grup de elevi fruntași la învăță
tură studiază în uzină unele piese.

După orele de lucru în uzină nimic nu este mal plăcut dedt să citești o 
carte, să joci o partidă de șah sau chiar să vizionezi un spectacol. Și toate 
acestea stau la dispoziția muncitorilor șl tehnicienilor la clubul uzinei. In clișeul 
din dreapta : Clubul uzinei „Independența" din Sibiu. Foto: Mihai POPESCU

★ *

PRIMĂVARA
L-am surprins, asupra faptului. Cocoțat pe o scară, cu mistria 

Intr-o mină șl o ulcică cu mortar în cealaltă, meșterea ceva la 
brtul tn relief ce înconjura casa la ctteva palme sub marginea 
acoperișului. Mă oprisem în dreptul gardului și priveam printre 
zăbrele potecuța curată pavată cu cărămizi roșii, straturile în
grijite, pămtntul afinat și greblat, pomii văruiți, cu crengile tă
iate. De sus. de sub streașină, moșul a întors fața spre stradă 
șl mi-a aruncat peste umăr o privire veselă.

— Se apropie 1 Mai, vezi bine... ,
Și așa. eu p„ marginea trotuarului, el în capul scării, am în

ceput o conversație despre plante...
— Dar ăsta ce soi de piersic este?... Și tufele astea sînt lalele 

sau iriși? Acolo, tn fund, pe stingă, e un cais, nu? Dar aceștia, 
tineri, plantați acum, ce pomi sînt? Peri?

Măgulit de interesul ce-l manifestam, interlocutorul meu tmt 
dădea explicații ample, furat apoi din ce tn ce mai mult de pro
pria lui dragoste față de copaci, de flori, de meseria aceasta a 
grădinăritului.

— Dar poftește mătăluță înăuntru, să vezi și gutuii mei, m-a 
îndemnat apoi, coborînd treptele de lemn cu o sprinteneală pe 
care nu i-o bănuisem.

In spatele casei, cu crengile încă goale de frunziș, se înălțau 
doi gutui, alături de care creștea și un vișin mărunt cu coroana 
bogată.

De altfel, de cînd trecusem pe lingă casă zărisem pe prichiciul 
ferestrei, rodul cules de moșneagul nostru: fructele mari, nere
gulate șl aurii ale gutuilor, și tntr-o sticlă lungă, cu glțul lat, 
bobițe, înecate tntr-o licoare vișinie...

— Ei, un păhăruț după masă... băutură ca pentru bătrînl, a 
ztmbit el, și și-a trecut degetele prin mustăcioara sură.

— Dar să vii vara, atunci să vezi ce bine-l aici... Umbră și 
răcoare, cîntec de păsărele, miros de flori...

— Hei, Cojocărașule — se auzi o voce de femele, ai început 
să vorbești singur? Mai bine vin de-ți pune flanelul, că acuși 
răcești!

Și îndată se ivi de după casă o femele înaltă și dreaptă, cu o 
fachetă de lină tn mtnă.

— Ei, bată-te să te bată! Credeam că ești singur... și zîmbi, 
tn timp ce ochii ei cenușii căpătau o lumină blajină.

— Uite, ti arătam grădina noastră tovarășei... zice c-o să scrie 
de noi tn ziar...

— In ziar? Dar pentru ce? Pentru că-l tngrijită, da? El, asfa-i 
irumos, clătină bătrînica din cap. Apoi făcu un semn spre stra
dă : Dar pe la alții ai mal fost? Nu. Păi, să treci negreșit. Nu 
te uita că la noi e frumos.Noi, cum s-ar zice, stniem pensionari, 
altă treabă n-avem decît să curățăm, să greblăm, să sădim... 
Dar să vezi și la ceilalți. Prin toate curțile e tot așa frumos. 
Așa se cade. Doar vine primăvara... ,

Am încercat să protestez. Cum, doar o curte așa tngrijită șl 
frumoasă ca asta nu se găsește așa, oriunde...

— Pă{, ce vrei, a ridicat din umeri femeia. La noi trebuie să 
fie model. De-aia e dumnealui președintele comitetului de stradă.

Mi-arn luat rămas bun de la soții Cojocărașu, nu tnainte de a 
primi o invitație pentru la toamnă, clnd s-or coace strugurii care 
îmbracă chioșcul din fundul grădinii...

Și n-am uitat recomandațla tovarășei Cojocărașu: să privesc 
șl prin curțile vecinilor. Intr-adevăr, toate erau curate, frumoa
se șl pregătite de primăvară, de 1 Mai.

Dacă vreți să cercetați și dumneavoastră treceți neapărat pe 
Bulevardul Gloriei, tn Dămăroaia (cu tramvaiul 6 barat) la 
numărul 57. Acolo stă moș Cojocărașu, președintele comitetu- 
știi de stradă. O să-l găsiți meșterind ceva la pomi sau la gard: 
de 1 Mai toate trebuie să fie tn perfectă ordine.

EVA MOLHO

Primele mașini de semănat în cuiburi 
așezate în pătrat

CRAIOVA (de la corespondentul nostru). — Zilele acestea 
vor pomi spre stațiunile experimentate ale Institutului de Cer
cetări Mașini Agricole primul lot experimental de 10 mașini 
pentru semănatul cutarLor prășitoare îm cuiburi așezate îm pă
trat, fabricate la uzinele „Eleclraputere* 1 din Craiow

Fabricată pentru prima oară ta țara noastră, semănătoarea 
este prevăzută cu un mecanism special care asigură declanșa
rea automată^ a. dispozitivului de tasămtațare realiztad astfel 
îngroparea 6ămtaței ta cuiburi aranjate pe 6 rtaduri, la dis
tanțe și intervale de 70 cm. Cu o singură semănătoare de acest 
felsepoate executa în timp de 10 ore însămînțarea a circa 15 
hectare teren.

Noua reai.izare a muncitorilor uzinelor „Electropiutere**  cons
tituie, un însemnat succes obținut ta întrecerea pornită ta cins
tea zilei de 1 .Mal. Rezolvînd cu succes toate greutățile tat'm- 
pinate la fabricarea noului produs muncitorii echipei condusa 
de tov. Atihai Drosu, au reușit să-și îndeplinească ou ctaste an
gajamentul luat.
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Din metodele
ÎNTREBARE : Ce metode folosește secția 

culturală a comitetului executiv al sfatu
lui popular raional pentru desfășurarea 
muncii culturale Ia sate?
RĂSPUNS : Pentru desfășurarea muncii 

culturale la sate, secția culturală îndru
mată de comitetul executiv al sfatului 
popular raional Ploești și-a îndreptat în 
această perioadă atenția spre ajutorarea 
și îndrumarea calificată a activității cămi
nelor culturale din comunele șl satele raio
nului, in vederea sprijiniri: muncilor agri
cole de primăvară. De asemenea ea s-a pre
ocupat să îndrumeze activitatea brigăzilor 
■artistice de agitație și a elementelor tinere 
care dovedesc reale aptitudini în munca cul
turală.

In vederea înfăptuirii sarcinilor ce ne stau 
în față noi ne desfășurăm activitatea în baza 
planului de muncă pe care-1 'întocmim în lu
mina tematicii indicate de Ministerul Cultu
rii, a propunerilor și sugestiilor activiștilor 
culturali din întreg raionul.

Din activitatea noastră practică ne-am dat 
seama că întocmirea planului de muncă și 
urmărirea executării acestuia nu slut sufi
ciente. Este nevoie în primul rînd ca acti
viștii culturali din comune și sate să fie te
meinic pregătiți. Pentru aceasta noi am luat 
măsuri ca aceștia să fie școlarizați. Astfel, 
numai în primul trimestru al acestui an au 
fost școlarizați 14 directori de cămine cul
turale, bibliotecari și responsabili de colțuri 
roșii. Tot în legătură cu ridicarea califică
rii activiștilor noștri, la propunerea și cu 
sprijinul comitetului executiv al sfatului popu
lar raional, noi organizăm periodic schim
buri de experiență. Asemenea schimburi de 
experiență au avut loc în fiecare lună a pri
mului trimestru al anului în curs. In cadrul 
schimburilor de experiență unii din directorii 
de cămine culturale prezintă referate asu
pra metodelor de muncă pe care le folosesc. 
Printre directorii de cămine culturale care 
și-au lîmpărtăișit din experiența lor de muncă 
se numără tov. Maria Rădulescu din comuna 
Tinosu, tov. Petre Popescu din satul Moara 
Domnească, comuna Rîfov și alții.

ÎNTREBARE: Ce ne puteți spune despre 
felul cum secția culturală raională se o- 
cupă de răspîndirea metodelor avansate 
în agricultură ?
RĂSPUNS: Intre preocupările de seamă 

ale secției culturale raionale 6e numără și 
propagarea cunoștințelor agrozootehnice în 
rândurile țăranilor muncitori prin cămine cui-

Ce cred desp
Am citit articolul publicat în ziarul „Ro- 

mfaia liberă" în legătură cu felul cum este 
organizată „Joia sfatului agrotehnic" in re
giunea Bacău. Ca activist cultural și ca de
putat al sfatului popular din comuna Frumu- 
șeni, raionul Arad, am să spun și eu cîteva 
cuvinte despre această inițiativă și despre 
formele de întărire a activității cultural-e
ducative la sate.

Metoda întrebuințată în comuna I.uizi-Că- 
lugăra și în alte comune din regiunea Bacău 
este bună și ta mod sigur va da rezultate 
practice. Deputatul Alexandru Hacighianu 
care este și învățător a știut să folosească 
un obicei local în scopul educării maselor. 
Eu am stat oîțiva ani ta regiunea Bacău, 
cunosc și comuna Luizi-Călugăra destul de 
bine. S-a încetățenit ta aceste părți obiceiul 
ca oamenii să se adune în unele șeii pe 
la casa unui gospodar, să discute și să 
spună snoave. Apreciez mult faptul că de- 
putați și activiști culturali au reușit să folo
sească aceste mici tatîlniri în scopul ridi 
carii nivelului cultural al țărănimii munci
toare. M-am gîndit că ar fi bine să folosim 
și la noi în comuna Erumușen’ experiența 
lor. Am discutat cu președintele sfatului și 
cu vreo cîțiva deputați dintre cei mai activi. 
Răspunsul lor n-a fost favorabil dar totuși 
just.

Pentru continua îmbunătățire a activității S-au luat măsuri.,.
cultural-educative de masă la sate*)

*Vezi , Romînia liberă" nr, 3247, 3250, 
3253, 3257, 3260. 3262. 3266.

de muncă ale secției noastre
Convorbire cu tov. IOAN SCARLAT. 

setul secției culturale 
a comitetului executiv

al sfatului popular raional Ploesti

turale, colțuri roșii, cursuri și cercuri agro
zootehnice, conferințe, stații de radioampli
ficare, gazete de perete, panouri de onoare, 
etc.

La cercurile agrotehnice care funcționea
ză în comunele și satele raionului au fost 
îndrumați să participe și activiștii culturali. 
Această măsură a fost luată în scopul ridi
cării nivelului cunoștințelor agrotehnice ale 
activiștilor noștri.

Răspindirea metodelor avansate în agricul
tură se face în prezent prin cele 32 cercuri 
agrozootehnice, 3 cercuri pomivitico'.e și 5 
cercuri legumicole care funcționează în ca
drul căminelor culturale. De asemenea, în 
cadrul colțurilor roșii din gospodăriile agri
cole colective își desfășoară activitatea 4 
cercuri agrotehnice și 2 cercuri legumicole.

Organized cursurile și cercurile agrozoo
tehnice noi ne-am orientat să cuprindem în 
ele țăranii muncitori care au obținut recol
te sporite la hectar. De exemplu, la cursul 
agrotehnic din comuna Romînești participă 
cu regularitate și Toma Cristache care a luat 
parte la consfătuirea pe țară a fruntașilor 
din agricultură. Luînd parte activă la dis
cuții, țăranul muncitor Toma Cristache a 
explicat consătenilor săi cum a muncit pă- 
rn'ntul după regulile agrotehnice, cum a se
mănat porumbul ta cuiburi așezate în pătrat 
reușind să obțină în anul care a trecut 3000 
kg. porumb la hectar.

In scopul însușirii cît mai temeinice a me
todelor avansate de lucru, de către pârtiei- 
panții la lecțiile cursurilor și cercurilor agro
zootehnice cît șl a participanți'lor la confe
rințele agrozootehnice noi am obținut — cu 
Sprijinul comitetului executiv al sfatului 
popular raional — ca pe lîngă unele cămine 
culturale 6ă fie atribuite cursurilor și cercu
rilor agrozootehnice oîte un lot experimen
tal. Un asemenea lot experimental în supra
față de 2,5 ha. există în comuna Romînești. 
Din această suprafață 2 ha. vor fi însămîn- 
țate cu porumb în cuiburi așezate în pătrat, 
porumb căruia i se va face polenizare supli
mentară artificială.

Un alt mijloc prin care noi sprijinim răs
pîndirea metodelor avansate în agricultură

re „Joia sfatului agrotehnic"
CORNELIU COADA

Directorul căminului cultural „6 Martie" 
din comuna Frumușeni, raionul Arad

— La noi stat alte obiceiuri — au zis ei 
—, nu trebuie să folosim șablonul.

Intr-adevăr așa e. Oamenilor te place să 
vie la căminul cultural la serbări dar e cam 
greu să aduni 10—12 acasă le vreunul. Mai 
de grabă îi găsești în zile de sărbătoare în 
fața sfatului și la cămin.

In ultimii ani mulți dintre ei au avut pri
lejul să-și îmbunătățească serios cunoștințele 
culturale, La căminul cultural se organi
zează periodic serbări, conferințe, el a de
venit mai mult decît o școală. Noi am in 
cercat să atragem oamenii și prin alte pro
cedee. Se organizează la căminul cultural 
aproape săptăminal seri culturale, unde pe 
l'ngă programul artistic se ține așa-numita 
„seară de întrebări și răspunsuri".

La aceste seri participă deobteei tineri și 
bătrân', deputați și membri din comitetul e- 
xecutiv comunali. Aci se pun diferite între
bări în legătură cu viața culturală, proble
mele gospodărești ale comunei și altele. La 
unele dintre ele se răspunde imediat, iar la 
altele se dă răspuns data viitoare. In aceste 
seri sînt discuții libere și ele au atras țăra 
nii muncitori din comună deoarece o serie 
de probleme ridicate de ei pe această cale 

îl constituie organizarea la căminele cultu
rale a consfătuirilor fruntașilor recoltelor 
bogate cu țăranii muncitori.

ÎNTREBARE: Am vrea să ne vorbiți 
despre felul cum este stimulată activitatea 
brigăzilor artistice de agitație ?
RĂSPUNS : Secția culturală raională se 

preocupă în mod sistematic să sprijine bri
găzile artistice de agitație. In această pri
vință trebuie să spun că noi am primit și 
primim un sprijin important din partea co
lectivului Teatrului de Stat din Ploești și a 
Conservatorului de Stat din Ploești. Cu aju
torul acestor colective de muncă noi am pu
tut forma 18 echipe artistice de agitație care 
în prezent desfășoară o rodnică activitate. 
Unele echipe artistice de agitație oum stat 
cele din comunele Brazi, Cojasca și Tinosu 
au în repertoriul lor piese care au fost puse 
în scenă cu sprijinul direct al actorilor de 
le Teatrul de Stat din Ploești.

In legătură cu activitatea teatrală trebuie 
să vă .mai spun că Teatrul de Stat din Plo
ești a format o echipă artistică volantă care 
dă spectacole în comunele și satele raionu
lui.

Pentru a sprijini activitatea brigăzilor ar
tistice de agitație, secția culturală organi
zează cu regularitate schimburi de experi
ență între acestea. Numai în luna martie 
noi am organizat un număr de 23 de schim
buri de experiență între brigăzile artistice 
de agitație.

Deoarece în perioada actuală sarcina prin
cipală a oamenilor muncii de le sate stă In 
efectuarea la timp și după regulile agro
tehnice a muncilor agricole, în scopul ob
ținerii de recolte sporite la hectar, secția 
culturală raională și-a propus să îmbunătă
țească prin toate mijloacele propagarea cu
noștințelor agrozootehnice în rîndurile țăra
nilor muncitori, 6ă ajute în mod substanțial 
brigăzile artistice de agitație, pentru ca aces
tea să aibă o activitate din oe în ce mai 
bună.

In încheiere vreau să mai spun că suc
cesele dobîndite de secția noastră în acest 
an n-ar fi fost posibile fără sprijinul și în
drumarea directă a comitetului raional de 
partid Ploești. Luînd ca punct de pornire 
succesele dobîndite în activitatea sa de pînă 
acum, secția culturală raională este hotărîtă 
să-șj sporească contribuția la continua tai- 
bunătăț’re a activității cultural-educative de 
masă la sate.

s-au rezolvat. Ar fi și aceasta o formă de a- 
tragere a țărănimii spre vlațai culturală.

Noi folosim de vreo 3 ani de zile metoda de 
a organiza cercuri de citit pe grupe de case. 
Un astfel de cerc de citit cu activitate bună 
este cercul Nr. 8 în limba germană de care 
se ocupă loan Meisenburg — muncitor 
corfar.

Cînd am aflat despre „Joia sfatului agro
tehnic" mi-a încolțit o idee că la .acestei! 
cercuri de citit s-ar putea face multe lucruri 
frumoase care se apropie de inițiativa ță
ranilor muncitori din regiunea Bacău și ar 
avea rezultate practice.

Eu personal apreciez ,,Joie sfatului agro
tehnic" ca formă bună de răspîndire a cui 
turii și cred că poate fi extinsă și ta alte 
comune, mai ales acolo unde exista obiceiul 
„clăcilor". In astfel de situații trebuie să 
se tină seama de caracterul și obiceiul oa
menilor. Altfel, activitatea culturală rămîne 
departe de viață. Noi cei din comuna' Fru
mușeni nu ne propunem să introducem așa 
deodată „Joia statului agrotehnic" dar ne 
gîndim la alte procedee asemănătoare, prin 
care să întărim activitatea cultural-educativă 
chiar în timpul verii, să facem ca oamenii 
să trăiască o viață culturală plăcută nu nu
mai cînd sînt în sala căminului cultural.

Acest lucru ne preocupă indiferent dacă-i 
vorba de „Joia sfatului agrotehnic" sau alte 
forme mai accesibile pentru țăranii munci
tori din comuna Frumușeni.

Cu ajutorul corespondenților voluntari se 
înlătură multe neajunsuri care mai există 
încă în unele domenii de activitate.

Redăm mai Jos cîteva aspecte oare ilus
trează efectul informărilor și criticilor fă
cute de corespondenți voluntari, precum și 
preocuparea forurilor competente de a lichi
da lipsurile sezisate.
IN AJUTORUL ȚĂRANILOR MUNCITORI

Personajul dispensarului veterinar din co
muna Zăbrani, raionul Lipova, își ducea muh- 
ca în mijlocul țăranilor muncitori, ajutîndu-i 
prin sfaturi zootehnice, cum trebuie să-și în
grijească animalele.

Acum cîtva timp însă, acest dispensar a 
fost aproape în permanență închis, iar medi
cul și tehnicianul nu puteau fi găsiți decît 
cu greutate.

Sezisarea unui grup de țărani muncitori a 
determinat ca lucrurile să se schimbe și cei 
dovediți a-și fi îndeplinit necorespunzător 
sarcinile să fie mutați disciplinar.

In prezent, Ia dispensarul veterinar din 
comuna Zăbrani, munca s-a îmbunătățit sim
țitor.

PROIECȚII CINEMATOGRAFICE 
CORESPUNZĂTOARE

După fiecare spectacol, sala cinematogra
fului din comuna Pîncota este evacuată și 
se aerisește. S-a instalat un aparat de proiec
ție nou, iar operatorul este absolvent al școlii 
de proiecționiști.

Schimbarea este evidentă. Cu cîteva luni 
în urmă grija pentru spectator lipsea. Sala 
nu se aerisea cu zilele iar aparatul de fil
mat fiind defect, se produceau dese întreru
peri cu pauze interminabile.

Această schimbare în prezentarea filmelor 
la Pîncota este urmarea unei sezlsări făcute 
de un cititor care a ajutat în acest fel în
treprinderea cinematografică regională Arad 
să îndrepte lucrurile.

AU INSTALAT LUMINA ELECTRICA
Comuna Milișăuți din raionul Rădăuți a 

fost electrificată în luna august 1954. Bucu
ria țăranilor muncitori însă a fost umbrită 
de faptul că la cooperativa din comună uu 
s-au adu>s materialele necesare instalării lu
minii electrice ta locuințe.

In momentul de față însă, datorită sezisă- 
rii unui corespondent voluntar, cooperativa 
Milișăuți a primit din depozitele Uniunii re
gionale a cooperativelor de consum toate ma
terialele necesare pe care le-a pus la dispo
ziția țăranilor muncitori din comună.

Cărți științifice - 
și tehnice noi

I.

!

M. CIJICOV: LAMINAREA
416 pagini 30,10 lei I

I’M. M. STERLEV: AUTOMOBILUL MO-J 
[ DERN 
f 208 pagini 7,35 lei I
[l. MAIZENBERG: FORMAREA PRE- 
I ȚURILOR IN ECONOMIA NAȚIO- 
[ NALA a U.R.S.S.
f 240 pagini 6,90 lei .
f M. L. BEREVSKI: — REGENERAREA: 
' NERVULUI ȘI TROFICITATEA.

256 pag. 9 lei 1
A. P. PROKOFIEV: — METODE PRAC

TICE PENTRU CALCULAREA RE
ZERVELOR ZĂCĂMINTELOR DE ML- 
NEREURI.
140 pag. 5,10 lei .

K. P. BUNIN, G. J. IVANȚOV, I. N. MA-
L1NOCIKA : STRUCTURA FONTEI- :
178 pag. 9,45 lei )

PROF. N. A. TITOV1C1: - MECANICA] 
PAMINTURILOR - EDIȚIA A TREIA J 
PRELUCRATA ȘI COMPLETATA
464 pag. 34,40 lei )

fS. A. IOFINOV, B. G. ȚURBIN, A. A.] 
( ȚIRIN: MECANIZAREA ȘI ELECTRI-j 
} FICAREA AGRICULTURII.
I 528 pag. 39,70 lei)
fV. I. SEREBROVSKI: - STUDII De] 
I DREPT SUCCESORAL SOVIETIC. )
f 248 pag. 6,70 lei ț

Festivalul filmului maghiar
Zilele acestea In cadrul Festivalului filmu

lui maghiar pe ecranele noastre stat prezen
tate citeva filme maghiare noi, produse ma
joritatea în decursul anului trecut. Intrucît 
aceste filme reprezintă ultimele creații ale 
cinematografiei maghiare după o dezvoltare 
de zece ani, ele prezintă un interes deosebit.

Printre filmele prezentate în această săp- 
tămînă stat filme artistice de lung metraj 
și de scurt metraj și două documentare. In 
afară de „Un petec de pămînt" care rulează 
ta reluare, celelalte sînt premiere. Remar
cabil în cinematografia maghiară este inte
resul pe care artiștii îl poartă omului. In 
iilfmele filme artistice maghiare se distin
ge în mod specia] preocuparea pentru în
fățișarea veridică și multilaterală a omului

O scenă din filmul ,,14 vieți"
nou, a preocupărilor 6ate, a transformării 
sale odată cu societatea în care trăiește. 
Implicit, atenția creatorilor de film ma
ghiari s-a îndreptat și continuă să se în
drepte cu precădere spre problemele ridicate 
de viața actuală a Ungariei, spre realitatea 
imediată, ' ceea ce dă producției cinemato
grafice a țării prietene o puternică notă de 
actualitate și o apropie foarte mult de spec
tator.

Filmul „14 vieți" poate f! considerat ca 
cel mai remarcabil dintre filmele prezentate 
In cadrul acestui Festival. El reprezintă dez- 
nodămîntul pe care îl are ta lumea socia
listă o catastrofă, ca aceea prezentată în 
„Roma-, orele 11". Nu se . pot compara desi
gur cauzele care au dus la una și la alta. 
In „Roma, orele 11“ cauza primă care a 
dus la catastrofă este șomajul, ta ultimă in
stanță contradicțiile existente în lumea ca
pitalistă. In „14 vieți" catastrofa este o ur
mare tatîrziată a unui sabotaj premeditat 
săvîrșit de fostul proprietar al minei, care 
nu a trecut pe hartă punga de apă aflată 
ta zona de exploatare. Dacă filmul „Roma, 
orele 11" arată că în lumea capitalistă a.șa 
cum este Imposibil să se preîntîmpine cau
zele sociale ale catastrofei, este imposibil 
să se atenueze și urmările ei, pentru oa
meni, în „14 vieți" se arată cum ta orân
duirea socialistă soarta a 14 oameni 
interesează o țară întreagă și cum într-un 
avînt unanim, oameni de diferite vîrste și 
profesii se ridică pentru salvarea lor. Dacă 
primul film a surprins un aspect tipic din 
orânduirea capitalistă, cel de al doilea film 
a surprins un aspect tipic din orânduirea 
■nouă pe care și-o făurește poporul.

Un alt film cu reale calități este „Un om 
teribil". Pe Kâlmân Latabâr l-am văzut în 
multe comedii cinematografice maghiare, 
însă ta nici una dintre ele el n-a' întrecut 
creația realizată într-un „Un om teribil". Pro
fundul omenesc al clovnului Peti, creat de 
Kâlmân Latabâr are o mare putere emoțio
nală. Filmul este propriu-zis o tragi-come- 
die, unde Peti aduce în egală măsură râsul 
pe buze și lacrimi în ochii spectatorilor 
Acesta este un film la care se rîde printre 
lacrimi- Viața acestui personaj este la fel 
de complexă ca și el însuși. El trece prin 
multe încercări sufletești dar nici odată nu 
deznădăjduiește și își păstrează neatinsă în
crederea și dragostea ta oameni, do
rința de a-1 vedea rîzind. De aici și puterni
cul optimism ce se degajă din acest film. 
Peti are un vis modest; el vrea să fie ou 

adevărat de folos oamenilor și pînă la urmă 
el își vede visul realizat ta zilele noas
tre...

Printre ultimele creații se află încă două 
comedii ta culori : „Eu și bunicul" — un 
film despre viața de astăzi a copiilor ma
ghiari — și „2x2 fac cîteodată 5“ — o o e- 
retă cinematografică. Primul dintre cele 
nouă filme se .remarcă prîntr-o atentă ana
liză psihologică a copilului și prin înfățișa
rea veridică a transformării omului sub in
fluența colectivului. Filmul, regizat de Vik
tor Gertler, urmărește evoluția paralela a 
micului Benei și a bunicului său interpre at 
foarte reușit de Gyula Gozon, artist et. ;-r.t 
al R.P.U., laureat al Premiului Koeșuth.

„2X2 fac cîteodată 5“ are meritul de a 
li dat o rezolvare artistică reușită unei teme 
mai puțin abordate în cinematografie — 
legătura Indisolub'lă care trebuie să ex.ste 
Intre teorie și practică. Cele două personaje 
centrale, asistenta universitară Dr. Panna 
Toth (Vioiletta Ferrari) și pilotul Andras 
Kerekes (Ferenc Zepthe) ajung la înțelege
rea acestui adevăr pe un drum propriu al 
lor, dar de aici decurg pentru spectatori 
concluzii mult mai generale și învățăminte 
prețioase. Filmul cîștlgă mult prin muzica 
expresivă compusă de Szabolcs Fe-nyes și 
foarte reușitele peisaje filmate din avion.

Din programul Festivalului mai face par
te o scurtă dar amuzantă comedie, „Scaunul 
magic", după o nuvelă de Frigyes Karinithy. 
Acțiunea filmului se petrece ta jurul anului 
1930, în cercurile guvernamentale de atunci, 
încurcăturile survenite în urma răzbunării 
unui inventator, au prilejuit scriitorului și 
creatorilor acestei comedii de scurt metraj o 
puternică satirizare a „elitei" burgheze și a 
aparatului de stat burghez, corupt și biro
cratizat. Regia filmului aparține tot lui Vik
tor Gertler care a realizat și „Eu și buni
cul".

Cele două documentare prezentate anul a- 
cesta atrag și ele atenția publicului. Este 
vorba de „Maeștri înotători sub apă" și „Pă
durea șoimilor albaștri". Primul dintre cele 
două documentare este o admirabilă mani
festare de măiestrie sportivă și oferă un foar
te bun prilej de cunoaștere a metodelor fo
losite de înotătorii maghiari, considerați 
printre cei mai buni din lume.

„Pădurea șoimilor albaștri" este o nouă 
realizare a Dr. Istvân Homoki-Nagy, lau
reat al Premiului Kossuth. Recent am avut 
prilejul să vedem excepționalul său docu-

O scenă din filmul „Un om teribil"
mentar „De la lăcrămioare pînă la căderea 
frunzelor", oare s-a bucurat de o apreciere 
unanimă pretutindeni unde a fost prezentat 
De astă dată, răspunzind dorinței a nume
roși spectatori, Dr. Istvân Homoki-Nagy a 
p-ezentat ta film nu numai natura ci și mo
dul cum s-a procedat pentru surprinderea 
unor atît de interesante și variate aspecte 
din viața animalelor,

In concluzie se poate afirma că ți de astă 
ciată cinematografia maghiară a demonstrat 
înalta sa măiestrie artistică, Viziontad aceste 
filme ne bucurăm sincer de progresele reali
zate de artiștii țării prietene și le dorim noi 
succese pe drumul pe care au pornit.

EUGEN VLADIMIR

Să conducem cu competență 
întreprinderile din industria ușoară

In anii puterii populare, conducerea în
treprinderilor noastre socialiste a fost încre
dințată oamenilor muncii. Crescuți și în
drumați de partid, numeroși muncitori și-au 
desprins mîinile de pe manetele strungurilor, 
de pe ciocanele de abataj sau de pe su
veicile războaielor de țesut și au început să 
desfășoare o nouă muncă, muncă de condu
cere. Călăuziți de partid, însușindu-și prețioa
se învățăminte din tezaurul experienței so
vietice, ei au învățat să gospodărească și să 
administreze cu pricepere întreprinderile, au 
devenit cadre de nădejde ale construcției so
cialismului.

Directorii întreprinderilor din industria 
ușoară, de pildă, au dovedit în majoritatea 
cazurilor că pot face față cu simț de răspun
dere sarcinii ce le-a fost încredințată de 
poporul muncitor. Alături de muncitori,, in
gineri, tehnicieni șl funcționari, numeroși 
directori de filaturi și țesătorii, de fabrici de 
confecții și tricotaje, de fabrici de articole 
casnice — sticlă și de încălțăminte, s-au 
străduit să găsească căile juste pentru tra
ducerea în viață a hotărîrilor plenarei lăr
gite din august 1953, pentru îndeplinirea pla
nului în mod ritmic și la toți indicii. Mulți 
dintre directori s-au preocupat să-și însușeas
că problemei multilaterale ale întreprinderii 
respective, să-și ridice nivelul politic, profe
sional și ideologic, să asigure o strînsă le
gătură cu colectivul pe care-1 conduc.

Rezultatele acestei munci rodnice nu au 
întîrziat să se arate. Și în anul trecut s-au 
putut constata însemnate creșteri ale pro
ducției în diferitele ramuri ale industriei 
ușoare. Producția de încălțăminte de cauciuc, 
de pildă, a crescut cu 14,4 la sută față de 
1953 ; producția de țesături de mătase cu 
10,6 la sută; de aumbac cu 6,9 la sută; de 
lînă cu 3,7 1a 6ută. Paralel cu mărirea vo
lumului producției globale de mărfuri desti
nate populației, oamenii muncii din industria 
uș’oară au lucrat neobosițl pentru crearea 
unui număr cît mai mare de modele noi șl 
variate în toate ramurile de activitate. Atît 
ta cadrul întreprinderilor cît și în cadrul 
centrelor noastre de oreație s-au realizat 
cca. 300 de desene noi de țesături de bum
bac imprimate, peste 50 de articole noi de 
ltaă, sute de modele variate de tricotaje, în
călțăminte, articole de sticlărie, etc. In 
același timp preocuparea pentru lărgirea

Ing. H. Atanasiu
locțiitor al ministrului Industriei Ușoare

sortimentelor a fost permanent îmbinată cu 
grija crescîndă pentru îmbunătățirea calități' 
produselor de larg consum.

Producînd mărfuri mai multe, mai fru
moase și mai durabile întreprinderile indu
striei ușoare au contribuit la crearea con
dițiilor necesare desființării sistemului de 
aprovizionare pe bază de cartele și rații și 
trecerea la comerțul desfășurat.

Fără îndoială că în obținerea acestor suc
cese, alături de strădania colectivelor de 
muncă, o contribuție de seamă a fost adusă 
de conducerile întreprinderilor din industria 
ușoară care au înțeles că sarcina lor prin
cipală este urmărirea șl totodată asigurarea 
îndeplinirii planului la toți indicii. Ele s-au 
străduit să-și ridice necontenit nivelul lor 
politico-profeslonal, să exercite un control 
permanent asupra întregii activități a între
prinderilor. Și întotdeauna conducerea price
pută s-a oglindit în rezultatele obținute de 
întreprinderile respective. La uzinele textile 
,,7 Noiembrie“-București, la fabrica de ștofe 
„Libertatea“-Sibiu, la fabrica de încălță
minte „Carmen“-București, la „Firul Roșu“- 
Tîlmaciu și în multe alte întreprinderi din in
dustria ușoară realizările dobîndite în spori
rea și îmbunătățirea producției se datoresc în 
hună măsură și directorilor care conduc cu 
energie, au siguranță ta măsurile pe care le 
iau. se consultă asupra diferitelor probleme 
cu cei care le pot fi de folos și reușesc să 
insufle întregului colectiv acel entuziasm 
atît de necesar realizării sarcinilor ce le 
stau în față.

Nu putem trece însă cu vederea faptul că, 
cu toate rezultatele pozitive dobîndite anul 
trecut, planul producției globale pe întregul 
Minister al industriei Ușoare a fost înde
plinit numai în proporție de 99,4 la sută. 
Aceasta denotă că în unele întreprinderi ale 
industriei noastre ușoare s-au menținut o 
serie de defioiențe care au frânat munca pen
tru realizarea planului.

In «nul trecut, de pildă, au existat șl din 

păcate continuă să existe unele întreprin
deri prost conduse, prost gospodărite. Cauza 
unei astfel de stări de lucruri trebuie găsită 
în mare măsură în munca directorilor res
pectivi care nu privesc cu simț de răspun
dere munca dș conducere șl îndeosebi proble
ma importantă a îndeplinirii planului. Astfel 
I. Naghi, fostul director al fabricii de porțe 
lan Cluj, ca și fostul director al între
prinderii „Bumbăcăria romînească“-Jilava 
6-au mulțumit să conducă „în general", ne- 
glljînd să se ocupe de îmbunătățirea și per
fecționarea procesului tehnologic, au nesoco
tit inițiativa maselor. Astfel de deficiențe în 
munca directorilor au explicat în bună mă
sură de ce întreprinderile pe care le-au 
condus au fost nesatisfăcător gospodărite, 
de ce nu și-au îndeplinit vreme îndelungată 
sarcinile de plan.

Mai există unii directori de întreprinderi 
care, neînțelegînd îndeajuns sarcina de răs
pundere care le revine, qu adtacesc proble
mele, conduc în mod superficial. Acest fel 
greșit de a privi munca de conducere in
fluențează în mod negativ activitatea uni
tăților respective. Neînțelegînd că trebuie 
să lupte pentru îndeplinirea planului la 
toți indicii, ei se mulțumesc să urmă; 
rească îndeplinirea planului cantitativ fără 
să se preocupe de realizarea tuturor 
sortimentelor planificate, de obținerea u- 
nei calități superioare a produselor, de 
reducerea continuă a prețului de cost. 
La fabrica de confecții „Tudor Vladimi- 
rescu", din Tg. Jiu, de pildă, (director Ma
rin Marin), s-au fabricat produse (uneori 
chiar neplanificate) cu valori constante mari, 
deși existau materiile prime necesare fabri
cării sortimentelor planificate. De aseme
nea, la fabrica „Partizanul Roșu" din Orașul 
Stalin, directorul Andrei Pirich a permis, 
fără ca să ia măsurile necesare, producerea 
unor ștofe de o calitate mult inferioară, fapt 
care a adus reclamați! justificate din parte» 
beneficiarilor. Desigur că aceste deficiențe 
își găsesc rădăcina de cele mai multe ori în 
munca superficială a unor directori de în
treprinderi, care nu privesc cu toată serio 
zitatea problema îndeplinirii planului la toți 
indicii, care nu stăpînesc nici tehnica și eco 
nomia producției și nici problemele contabile 
și financiara.

In acest an, planul de stat al ultimului an 
al cincinalului prevede sarcini de mare în
semnătate pentru industria ușoară. Față de 
1954, de pildă, volumul producției globale 
a industriei ușoare va crește pînă la sfîrși- 
tul anului cu 10,3 la sută. Importanța sar
cinilor noastre, pentru a căror îndeplinire 
munca se desfășoară cu succes încă de la 
începutul anului, ca și felul exemplar în 
care trebuie realizate, impune ca printre 
alte probleme să se îmbunătățească simțitor 
conducerea întreprinderilor noastre.

Pentru a putea conduce în mod concret, 
pentru a putea răspunde de activitatea multi
laterală a întreprinderii, directorii au datoria 
să-și însușească tot mai temeinic proble
mele întreprinderii, să-și ridice necontenit 
nivelul politic și ideologic, să-șl îmbunătă
țească cunoștințele tehnico-profesionale, eco
nomice și financiare. Pentru a nu conduce 
„în general", prin fraze și lozinci generale, 
directorii au datoria să studieze 6Crios și 
atent fiecare problemă, fiecare amănunt, iar 
hotărârile ce le iau să fie bazate pe stu
dierea serioasă a problemei, pe analizarea 
temeinică a fiecărui detaliu. Aceasta este o 
garanție-că hotărîrile luate vor fi juste, că 
întreprinderea va fi bine condusă, că direc
torul se va bucura de prestigiu și încredere 
din partea colectivului Tov. Maria Corbu, 
directoarea fabricii „Mihai Ardeleana"- 
București, neavînd o legătură strînsă cu 
realitatea producției, nu poate să spună 
tehnicienilor decît „luați măsuri". Desigur 
că această sarcină generală de „luați mă
suri" poate fi îndeplinită ta feluri deosebite, 
luîndu-se uneori măsuri mai bune, alte ori 
mai proaste, fără să existe însă o răspundere 
serioasă a fiecărei probleme oare trebuie re
zolvată.

Trebuie combătută cu tărie tendința ma
nifestată de unii directori care deși nu stă
pînesc tehnica și economia producției nu 
vor să învețe sub motivul că și așa sînt 
prea ocupați. Neglijarea ridicării nivelului 
politic și ideologic, a însușirii cunoștințelor 
tehnico-profesionale, economice și financiare, 
au ca urmare slăbirea muncii, directorilor, 
scăderea autorității lor, proasta gospodă
rire a întreprinderii. La întreprinderile „Am
balajul Metalic" șl „Steaua Roșie" din Ti
mișoara de pildă, datorită faptului că direc
torii nu cunoșteau unele probleme elementare 
ale procesului de producție s-a menținut o 
defectuoasă amplasare a utilajului, situație 
care ducea la încrucișări în fluxul tehnolo
gic, împiedicînd crearea condițiilor pentru 
pr.oducerea unor articole de înaltă speciali
zare.

Una din preocupările principate ale direc
torului trebuie să fie îmbunătățirea continuă 
a calității produselor șl realizarea unei va
rietăți cît mai largi de modele, desene șl a 
unui colorit olt mai bogat. In acest scop el 
trebuie să urmărească respectarea normelor 
tehnologice, care asigură un produs finit 
corespunzător standardelor și normelor in
terne. In aceeași măsură este necesar ca 
directorul să mobilizeze întregul colectiv a! 
întreprinderii pentru îmbunătățirea aspec
tului, pentru a da consumatorilor produse 
cît mai frumoase,

Un ajutor real pentru atingerea acestui o- 
biectiv îl constituie consiliul artistic al în
treprinderii. Buna funcționare a consiliilor 
artistice și antrenarea în munca acestora a 
unui colectiv cît mai larg din cadrul între
prinderii și a oamenilor de artă din afara 
întreprinderii, va contribui la obținerea une 
producții de calitate superioară, cucerind 
prin aceasta în masele largi de consuma
tori prestigiul pentru „marca fabricii".

Este necesar ca fiecare director de între
prindere să înțeleagă că- ta cadrul princi
piului conducerii unice lui îi revine răspun
derea pentru întreaga activitate a întreprin
derii. Pentru a putea conduce just, direc
torii trebuie să lupte pentru întărirea răs
punderii personale ta toate verigile activi
tății întreprinderii de la inginer-șef pînă la 
fiecare muncitor. Acest lucru poate fi ob
ținut printr-un permanent contact cu colec
tivul, printr-o continuă muncă de îndrumare 
șl control. Oricît de priceput ar fi directo
rul, ori cîtă voință de muncă ar avea și 
oricît ar fi de bine intenționat, dacă lu
crează de unul singur, dacă nu stimulează 
și nu ține seama de sprijinul colectivului, 
întreiprtaderea nu poate progresa.

De asemenea, nu trebuie tolerate tendin
țele unor directori care înlocuiesc munca de 
conducere vie, legată direct de procesul de 
producție, cu una de birou, stearpă, limitin- 
du-se numai la semnarea unor vrafuri de 
hîrtii. De aci pînă la birocratism nu mai este 
decît. un pas

Directorii noștri din întreprinderile in
dustriei ușoare, indiferent de ramura de 
producție, trebuie să țină seama că numai 
avînd un permanent contact cu masa mun
citorilor, inginerilor și tehnicienilor, stimu- 
lînd participarea acestora la conducerea în
treprinderii. pot asigura mobilizarea rezer
velor interne existente în unitatea respec
tivă, îl pot asigura un ritm accelerat de 
dezvoltare In afară de contactul pe care 
directorul trebuie să-l aibă cu colectivul de 
muncă prin cunoașterea procesului de pro
ducție, consfătuirile de producție reprezintă 

unul din mijloacele prin care poate fi în
făptuită stimularea participării colectivului 
la conducerea întreprinderii. In această lu
mină conducerea este datoare să asigure 
condiții pentru desfășurarea largă a criticii 
și autocriticii, încurajînd și stimulfnd critica 
de jos, inițiativele și propunerile venite din 
rândul muncitorilor.

O problemă deosebit de importantă care 
se ridică ta munca de condueere a între
prinderii este legătura strînsă care trebuie 
să existe între director și ceilalți membri 
ai colectivului de conducere, inginerul șef, 
contabilul șef, asigurarea unei munci colec
tive, întărirea răspunderii personale a fiecă
rui membru din conducerea întreprinderii. 
Totodată, directorul trebuie să colaboreze în
deaproape cu organizația de partid și comi
tetul de întreprindere, cerând permanent spri
jinul acestora în găsirea celor mai bune căi 
pentru soluționarea diferitelor probleme ale 
întreprinderilor respective. Continua îndru
mare politică a or ganizației de partid asupra 
muncii de conducere, strînsă colaborare din
tre conducere și comitetele de întreprinderi, 
iată condiții de primă importanță pentru 
asigurarea bunei desfășurări a activității în
treprinderilor.

In munca sa, directorul de întreprindere 
trebuie să fie preocupat ta permanență de 
consolidarea și lărgirea relațiilor cu cele
lalte întreprinderi, relații oglindite în con
tractele economice. El are datoria să urmă
rească în mod continuu încheierea și res
pectarea la timp șl în bune condițiuni a tu
turor clauzelor contractelor economice, pen
tru a nu se crea dificultăți în îndeplinirea 
planului întreprinderilor cumpărătoare sau 
furnizoare.

Alături de problemele legate de procesul 
de producție trebuie să stea în centrul aten
ției directorilor din întreprinderile industriei 
ușoare grija față de om. Directorii trebuie să 
urmărească felul cum se îndeplinesc contrac
tele colective, creind condiții cît mai bune 
de muncă șl de viață muncitorilor, ingine
rilor, tehnicienilor și funcționarilor; ei au 
datoria să folosească cît mai just fondul 
directorului pentru ridicarea nivelului ma
terial și cultural al celor ce muncesc.

Ridicîndu-șl nivelul cunoștințelor tehnice 
și economice, păstrînd o strînsă legătură cu 
masele oamenilor muncii din întreprinderea 
pe care o conduc, respectînd cu strictețe 
principiul conducerii unice, directorii între
prinderilor din industria ușoară vor putea 
face față cu succes sarcinilor mereu sporite 
ce le stau in față, vor contribui activ la 
îmbunătățirea aprovizionării oamenilor mun
cii cu bunuri de larg consum.
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Principalele teze ale cuvîntării 
rostite de Joliot Curie, in cadrul ședinței 

de închidere a Adunării naționale 
a forțelor iubitoare de pace din Franța

Ieri după amiază în sala sporturilor de 
Ia Fiereasca numeroși spectatori au urmărit 
CU viu interes desfășurarea primei runde 
din cadrul întâlnirii internaționale de șah 
dintre reprezentativele R.P.R și Franța.

înaintea începerii rundei, la orele 16,45, a 
avut loc festivitatea de deschidere. După in
tonarea imnurilor de stat ale celor două 
țări, au luat .cuvtntul, vicepreședintele co
misiei centrale de șah, profesor universitar 
Gheorghe Mihoc, și reprezentantul federației 
franceze de șah, maestrul internațional An- 
dre Muffapg. Apoi, in aplauzele asistenței, 
căpitanul echipei R.P.R., maestrul M. Ra
dulescu, a înmînat un fanion căpitanului e- 
chipei franceze, maestrul Wolf Bergraser, 
Iar tînăra șahistă Alexandra Nicolau a ofe
rit un buchet de flori maestrei internaționa
le Chantal Chaude1 de Silans, din partea șa- 
histelor din R.P.R.

Cîteva minute mai tîrziu au început par
tidele din prima rundă.

După patru ore de ioc prima victorie a 
fost înregistrată de R.P.R. prin maestrul 
sportului Petre Seimeainu, care în jocul de 
mijloc.a cîștigat un pion lui Charles Aubert. 
In continuare jucătorul francez văztadu-șl 
șansele diminuate a căutat să complice jo
cul prin sacrificiul calității dar Seimeanj a 
anihilat amenințările create și l-a forțat să 
cedeze la mutarea 33.

Excelent a condus partida tânărul nostru 
reprezentant, candidat-maestrul Gh. Mitite'u 
în întâlnirea cu Auguste Roland. El a obți
nut din deschidere o poziție superioară, 
apoi printr-un joc metodic și-a amplificat 
avantajul reușind în cele dim urmă să cîș- 
tige o figură și totodată partida, la muta
rea 31.

Turneul international
ROMA 7 (Agenpres). — Turneul interna

țional de fotbal pentru echipele de juniori, 
care se desfășoară în Italia, a continuat ieri 
cu disputarea partidelor programate în cea 
de a doua zi.

O performanță excelentă a realizat echipa 
R. Cehoslovace, reușind să învingă cu sco
rul de 1—0 (1—0) reprezentativa Anglei, 
în meciul disputat în orașul Lucea. Echipa 
R. P. Bulgaria a întîlnit în orașul Floren'a 
reprezentativa Spaniei. Jocul a fost deosebit 
de dinamic șl s-a terminat cu scorul de 2—2

Intîlniri ale sportivilor noștr
VARȘOVIA. — Echipa selecționată de box 

a tineretului din R.P.R- a susținut la 6 apri
lie în orașul Szczecin o nouă întâlnire cu 
echipa tineretului din R.P. Polonă. Peste 5000 
de specta’toiri au urmărit această întâlnire 
care a dat loc la întreceri spectaculoase în 
care tinerii pugiliști romîni au avut compor
tări remarcabile. Meciul s-a încheiat cu un 
rezultat de egalitate: 5—5. Victoriile echipei 
R.P.R. au fost realizate de L. Arnbruș, I. 
Bora, C- Iordache, Gh- Negrea și V- Mariu- 
țian.

★
Sportivii si amatorii de spectacole sportive 

din țara noastră așteaptă cu interes și com-

Ciclișfii fruntași se pregăte
Pregătirile cicliștilor în vederea tradiționa-. 

lei competiții „Cursa Scînteii" oreșc în 
intensitate, pe măsură ce se apropie datele 
de desfășurare: 22, 23 și 24' aprilie. Zilele 
ecestea, loturi numeroase de cicliști, aparți- 
jiînd d'feritelor colective din București, Ora
șul Ștalin. Ploești, au .parcurs, tatr-un ritm 
f-usținut, distanțe lungi de-e lungul traseului 
competiției. Cicliștii ploeșteni s-au antrenat 
pe distanța Ploești-București-Ploești, iar cei 
ce la „Progresul C.P.C.S." au plecat marți 
spre Orașul Stalin și in continuare spre Fă
găraș, pentru recunoașterea etapei nou in
trodusă anul acesta : Orașuț Stalin—Făgă
raș. Cicliști de la „Locomotiva" București si 
„Dinamo" Orașul Stalin au făcut și ei unele 
„.recunoașteri". La rîndul lor, alergători' din

Reușita muncilor a- 
grico-le de primăvară 
este condiționată in 
mare măsură de felul 
cum comitetele executi
ve ale sfaturilor .popu
lare muncesc pentru antrenarea maselor ță
rănimii muncitoare în vederea executării lu
crărilor agricole la timp și la un înalt nivel 
agrotehnic. In cele ce urmează vreau 6ă vor- 

„ besc despre ceea ce a ajutat în principal co
mitetul executiv al sfatului popular să antre
neze țăranii muncitori din comuna noastră 
la executarea în condiții agrotehnice cores, 
punzătoare a lucrărilor agricole — chezășia 
recoltelor bogate. Este vorba de întrecerea 
patriotică între circumscripțiile electorale ale 
comunei, întrecere care a apărut la noi. pen
tru prima oară în primăvara ■ anului trecut.

in comuna Rătești, raionul Satu Mare, a 
existat șl ta ceilalți ani întrecere patriotică. 
Dornici 6ă obțină recolte tot mal mari la 
hectar, țăranii muncitori se întreceau unii ou 
«Iții care să execute lucrările mai repede și 
mai bine. Numai că pînă în anul trecut,. în
trecerea patriotică între țăranii muncitori 
avea două lipsuri. întrecerea nu era urmă
rită cu destulă, regularitate de către comite
tul executiv al sfatului popular comunal. Se 
întâmpla deseori ca la sfatul popular comu
nal să nici nu se știe măcar de țăranii mun
citori oare se-ntreceau în hărnicie. Drept ur
mare, comitetul executiv mu stimula pe frun
tașii întrecerii, nu putea sprijini întrecerea 
în așa fel îneît ea să fie extinsă în întreaga 
comună, între toți țăranii muncitori. Aceasta 
este prima lipsă care exista ta desfășurarea 
întrecerii patriotice. Vrind totuși să extindă 
întrecerea pe întreg cuprinsul comunei comi
tetul executiv a intervenit uneori cu măsuri 
artificiale. Se organizau întreceri între satele 
comunei. Dar aceste întreceri, nefiind pornite 
de jos din masă nu stimulau pe țăranii mun
citori îndeajuns, aveau un caracter formal. 
Aceasta este a doua lipsă.

In primăvara trecută a apărut la noi în 
comună însă o formă de întrecere patriotică, 
după părerea mea, superioară celorlalte dina
inte — întrecerea patriotică Intre circum
scripțiile electorale comunale. Și iată cum a 
apărut. In întîlnirea cu deputatul Gheorghe 
Andreica, țăranii muncitori din circumscrip
ția 6-a au discutat problemele ducerii la bun 
sfîrșit a muncilor *
După bunul obicei 
înainte, au hotărît 
între toți cetățenii

primăvară, 
mai 

întrecere 
__  „... __ ._____In 

acest scop au format și o comisie^ care sa 
urmărească mersul lucrărilor și să determi
ne pe fruntași. S-au gîndit însă că bine ar 
fi să se organizeze asemenea întrecere în 
cadrul tuturor circumscripțiilor comunei De 
aceea, au chemat la întrecere pe țăranii 
muncitori din celelalte circumscripții elec
torale -ale comunei.

agricole de 
pe care-1 aveau și 
să pornească 
din circumscripție.

întâlnirea dintre maeștrii internaționali 
Andre Muffang și Dr. Octav Troianescu a 
avut mult timp o desfășurare echilibrată. 
Comițind însă o greșală gravă, Dr. Troia- 
nescu a pierdut un nebun. La mutarea 42 
el s-a recunoscut Învins.

Cu deosebit interes au urmărit spectatorii 
și partida dintre maeștrii internaționali Ion 
Bălanei și Chantal Chaude de Silans. Fos
tul nostru campion a obținut din deschi
dere o poziție mai bună, ceea ce a determi
nat-o pe maestr.-j franceză să consume 
mult timp de .gîndire. In criză de timp ea 
nu a reușit să rezolve multiplele amenințări 
create și a cedat la mutarea 29.

O bună partidă a realizat maestrul fran
cez Andre Sansas în fata candidat-maestru- 
lui Bella Soos. El a sacri'icat în jocul de 
mi'Toc doi pioni obținînd în schimb un pu
ternic atac pe care Soos nu l-a putut bara 
decît cu pierderi de material. La mutarea 
41 Soos a cedat.

Plină de complicații a fost partida dintre 
maeștrii Silvata Burștein șl Victor Ciocîltea. 
In celle din urmă partida s-a încheiat remi
ză la mutarea 33 prin șah etern dat de ș,a- 
hiistul francez.

Următoarele partide s-au întrerupt: Eu
gen Ccstea — Wolf Bergraser, Ștefan Er- 
dr'v — Rene Pillon, Henric Penel — Teodor 
Ghițescu, Jean Ravinet — Gică Alexandreș- 
cu, in care .reprezentanții noștri au poziții 
avantajoase.

Astăzi după amiază, cu începere de la 
orele 16, în sala sporturilor de la Florea- 
sca se vor . disputa partidele întrerupte.

P. DIACONESCU 
Maestru al sportului

de fotbal al juniorilor
(1—1). Tinerii fotbaliști bulgari au condus 
cu 2—1 pînă în ultimele minute de joc. Tot 
nedecis 1—1 (0—0) s-a terminat și meciul 
dintre echipele R. P. Polone și Irlandei de 
Nord. Echipa Saarului a învins în mod neaș
teptat selecționata Elveției cu 3—1 (1—1), 
iar Italia a dispus cu 3—0 (1—0) de Portu
galia.

In!Unirea dintre echipele R.D. Germane 
și Germaniei occidentale nu s-a disputat, de
oarece guvernul italian a refuzat să acorde 
vize de intrare jucătorilor din R.D. Germană.

în compefifii internaționale
portările ce le vor avea astăzi tinerii sportivi 
ai patriei noastre în două mari competiții cu 
caracter internațional.

La Budapesta încep campionatele mondiale 
de scrimă juniori, la care participă pentru 
prima oară scrimerii noștri. Printre cei 180 
de concurenți, din 17 țări, sînt 18 scrimeri 
romîni. La proba de floretă fete, care este 
programată astăzi, vor lua parte 6 concuren
te din țara noastră.

Tot astăzi, la Sienna (Italia), echipa R.P.R. 
die juniori va susține al doilea joc din ca
drul „Turneului internațional al juniorilor" la 
fotbal. Formația noastră, care a învins în 
primul joc -reprezentativa Franței cu scorul 
de 1—0, va întâlni reprezentativa Belgiei.

>c pentru „Cursa Scînteii"
lotul de ciclism al R.P.R., care se află la 
Cluj și pentru care această cursă constituie 
o ultimă verificare în vederea alcătuirii echi
pei R.P.R. pentru „Cursa păcii" (Praga- 
BerJin-Varșovi-a), se antrenează metodic sub 
conducerea unui colectiv de antrenori. Deoa
rece anul acesta se va întocmi numai un 
clasament individual (nu și .pe echipe), aten
ția antrenorilor este îndreptată spre pregăti
rea cicliștilor on această direcție.

La ediția din acest an a „Cursei Scînteii" 
au fost invitați aproape 100 dintre cei mai 
buni cicliști di-n țară, Și-au trimis adeziunea 
nînă acum cei mai mulți dintre cicliștii in
vitați. Printre ultimele înscrieri sînt cele ale 
cicliștilor Ion Ioniță, I. Hora, A. Folbert, P. 
Nuțu, Șt. Ștefu, C. Stănescu șl V. Naidin.

★

Un însemnat mijloc de mobilizare a țărănimii muncitoare în lupta pentru recolte bogate

întrecerea patriotică între circumscripțiile electorale comunale

Carol Kalina
Președintele comitetului executiv 
al sfatului popular al comunei 

Rătești, raionul Satu Mare

In
to, 
ca- 
tu-

Aflind de inițiativa 
cetățenilor din circum
scripția 6-a, comitetul 
executiv al sfatului 
popular comunal a ho
tărît să o sprijine, să 
muncească pentru ca 
Întrecerea patriotică să 
se organizeze pe tot cuprinsul comunei 
tre cetățenii din fiecare circumscripție și 
tre diferitele circumscripții comunale. In 
drul unei ședințe, s-a adus la cunoștința 
turor deputaților inițiativa țăranilor munci
tori din circumscripția 6-a, recomand tadu-le 
să se întâlnească cu alegătorii ca 6ă afle pă
rerea lor. Fiecare deputat s-a întîlnit cu ale
gătorii săi aducîndu-le la cunoștință chema
rea la întrecere pentru reușita muncilor a- 
gricole de primăvară. Țăranii muncitori au 
răspuns cu mult entuziasm acestei chemări 
luîndu-și totodată frumoase angajamente pri
vitoare la executarea lucrărilor agricole.

Așa a început la noi întrecerea între cir
cumscripții. Ne dădeam seama însă că totul 
nu e numai începutul, că de acum înainte 
munca pentru organizarea și desfășurarea în
trecerii patriotice necesită multă atenție. Co
mitetul executiv a,l sfatului .popular comunal 
a luat măsuri ca obiectivele întrecerii, anga
jamentele și realizările fruntașilor, să fie 
larg popularizate ta comună prin căminul 
cultural, gazete de perete sătești, la panoul 
de onoare, etc. In cadrul fiecărei circumscrip
ții, deputății și-au format un comitet de ce
tățeni, din țărani muncitori fruntași în mun
cile agricole, cu ajutorul cărora s-a dus mun
că de lămurire pentru ca toți țăranii din cir
cumscripție să devină fruntași în muncile a- 
gricoie, cu alte cuvinte întreaga circumscrip
ție să devină fruntașă. Periodic deputății se 
întâlneau cu alegătorii lor discutând despre 
mersul întrecerii, popularizînd pe fruntași, 
crlticînd pe cei rămași în urmă, organizînd 
ajutorarea celor rămași în urmă să se ridice 
la nivelul fruntașilor.

Anaiizînd mersul întrecerii patriotice între 
țăranii muncitori din comună, comitetul exe
cutiv al sfatului popular a constatat că regu
lile agrolehnice țiu sînt suficient cunoscute 
de către țăranii muncitori (tocmai de aceea 
ele nu erau aplicate decît de un număr re- 
strîns de oameni). Pentru a înlătura această 
lipsă, comitetul executiv a organizat de
monstrații practice în legătură ou diferite 
metode agrotehnice înaintate. Demonstrația 
practică cu privire la însămînțarea culturilor 
prășitoare ta cuiburi așezate în pătrat, orga
nizată cu sprijinul inginerului agronom al 
gospodăriei colective din comună, a convins

TELEGRAMA
Către

Comitetul Central al Partidului Comunist din Olanda
AMSTERDAM

Comitetul Central al Partidului Muncitoresc Romîn trimite un salut călduros 
celui de-al 17-lea Congres al Partidului Comunist din Olanda.

Comitetul Central al Partidului Muncitoresc Romîn urează Partidului Comunist 
din Olanda succes în munca pe care o duce pentru unitatea de acțiune a clasei munci
toare, pentru apărarea intereselor vitale ale oamenilor muncii, pentru mobilizarea tutu
ror forțelor democratice și patriotice din Olanda, în lupta împotriva reînvierii milita
rismului german, pentru pace și colaborare între popoare.

COMITETUL CENTRAL
AL PARTIDULUI MUNCITORESC ROMIN

întoarcerea delegației guvernamentale a R.P.R. din R.P. Ungară
Joi la amiază s-a înapoiat în Capitală, ve

nind de la Budapesta delegația guverna
mentală a Republicii Populare Romîne, care 
a participat la sărbătorirea celei de a 10-a 
aniversări a eliberării Ungariei. Delegația 
a fost formată din tovarășii general de ar
mată Erril Bodnăraș, vicepreședinte al Con
siliului de Miniștri, conducătorul delegației, 
J .Fazekaș, secretar al C.C. al P.M.R. și 
Simion Bughici, ministrul Afacerilor Ex
terne.

La sosire în gara Băneasa, delegația a

Semnarea unui Acord între R.P.R. și R.P.F.Iugoslavia 
în legătură cu problemele hidrotehnice

In ziua de 7 aprilie a.c. s-a semnat la 
București Acordul între Republica Populară 
Romînă și Republica Populară Federativă 
Iugoslavia în legătură cu problemele hidro
tehnice privind sistemele hidrotehnice și 
cursurile de apă de pe frontieră sau întretă
iate de frontiera de stat.

Prin acordul de .mai sus se înființează o 
Comisie hidrotehnică romîno-iugoslavă în 
competința căreia intră problemele legate de 
scurgerea apelor, regularizarea cursurilor de

Ședința Consiliu
NEW YORK 7 (Agerpres). — TASS trans

mite : Sub președinția reprezentantului Uni
unii Sovietice A. A. Sobolev a avut loc o șe
dință a Consiliului de Securitate. Ședința a 
fost convocată la cererea reprezentantului 
Israelului expusă f.ntr-o scrisoare adresată 
Consiliului de Securitate la 4 aprilie. In a- 
cea.stă scrisoare este vorba de noi incidente 
care au avut loc la frontiera israeliano-egip- 
teană și pe linia de demarcație. Delegația 
israeliană pune în sarcina Egiptului răspun-

NOTĂ

CU DOUA FETE«

Ianus se poate zvîrcoli de ciudă și de 
invidie. A fost depășit. L-au depășit 
„băieții" de la „Stindardul".

„Stindardul" e o fițuică pentru uzul „bu
nilor romîni" pe care „activitatea" lor dina
intea și din anii celui de al doilea răzb'oi 
mondial i-a dus — in furgoanele trupelor 
hitleriste — în Germania occidentală. Acolo, 
sub oblăduirea autorităților americane, ei 
„rezistă" și scot printre altele „Stindardul".

Cînd s-a produs atacul asupra legației 
romîne din Berna, și Aurel Șețu a fost asa
sinat, „băieții" de la „Stindardul" s-au sim
țit obligați să ia poziție. Dar vorba e ce po
ziție să ia ? Să se arate solidari cu „frații" 
de la Berna, atrăgîndu-și astfel oprobiul ger
manilor cinstiți, care au înfierat cele petre
cute în capitala elvețiană ? Sau să se de
solidarizeze de „frații" huligani, atrăgîndu-și 
astfel dezaprobarea „rezfstenților" romîni și 
a cercurilor revanșarde din Germania occi
dentală ? Din această dilemă ei n-au putut, 
multă vreme, ieși. Pînă într-o zi au găsit 
soluția. Simplă, practică, lipsită de riscuri. 
Cine e neamț, au socotit ei, nu-i romîn. Iar 
dacă nu e romîn, nu știe romînește ; pentru 
această categorie de cititori, un articol în 

,pe țăranii muncitori 
de foloasele acestei 
metode înaintate, iar 
o parte din ei au și 
.pus-o în practică.

Este necesar să mai 
amintesc încă un as
pect al întrecerii. Se 

necesită stimulente. Pen-știe că întrecerea
tru stimularea țăranilor muncitori comitetul 
executiv al sfatului popular comunal—to afa
ră de popularizarea fruntașilor la panoul de 
onoare, la gazetele de perete sătești, în a- 
dunările de ta căminul cultural — a hotărit 
să se decerne draoele de fruntași pe circum
scripție, drapele de circumscripție fruntașă pe 
comună. Fiindcă aceste steaguri de fruntași 
erau decernate din zece în zece zile, lupta 
centru cucerirea lor a stimulat pe țăranii d'n 
fiecare circumscripție să lucreze mai mult 
și mai bine. Rezultatul este că întreaga co
mună Rătești a isprăvit muncile de primă
vară fa mai puțin de o lună de zile, a exe
cutat lucrările potrivit cerințelor agrotehni
cii, primind steagul de fruntașă pe raion în 
campania de primăvară din anul trecut. 

NOTA REDACȚIEI : Rezultatele 
comune din țară, dovedesc însemnătatea 
mii muncitoare la lupta pentru sporirea producției agricole. Ele vin să arate din nou 
că întrecerea patriotică dă roade atunci cî nd este temeinic organizată.

Experiența comunelor fruntașe arată că întrecerea între circumscripțiile electo
rale comunale, constituie o formă eficientă a întrecerii patriotice. In cadrul circum
scripțiilor comunale poate fi urmărită și stimulată mai bine întrecerea între oameni. 
Cuprinrind pe top țăranii muncitori din aceeași circumscripție, se asigură întrecerii 
baza de masă, elementul ei esențial. Fiind organizată și între circumscripții, întrecerea 
patriotică stimulează ajutorarea între țăranii muncitori din aceeași circumscripție 
astfel ca întreaga lor circumscripție să fie fruntașă, stimulează puternic activitate; 
deputaților prin intermediul cărora sfaturile populare realizează legătura cu masele.

De felul cum sfaturile populare vor munci pentru antrenarea și stimularea ma 
selor depinde executarea în termen și condiții agrotehnice superioare a lucrărilor agri 
cole de primăvară — etapă hotărîtoare în realizarea în anul 1955 a unei producți 
globale de 10 milioane tone grîu și poru mb și a unei recolte medii de ce] puțin 2.00C 
kg. porumb boabe la hectar. Iată dece muncind pentru îndeplinirea sarcinilor ce 1' 
revin acum, în primăvară, comitetele executive ale sfaturilor populare sub conduce 
rea organelor locale de partid au datoria să acorde o atenție deosebită îhtreceriî pa 
triotice între circumscripțiile electorale comu nale, întrecere care s-a dovedit a fi pu 
temic stimulent pentru antrenarea maselor țărănimii la înfăptuirea sarcinilor trasat 
de partid și guvern. Să extindem peste tot întrecerea patriotică între circumscripțiili 
electorale comunale! Să muncim cu entuziasm pentru îndeplinirea obiectivelor între 
cerii •— realizarea și depășirea vitezei zilnice de însămlnțare, aplicarea metodelor a- 
grotehnice înaintate în muncile agricole de primăvară 1

fost salutată de tovarășii: Gheorghe Apos
tol, prim secretar al C.C. aii P.M.R., Cnivu 
Stoica, prim vicepreședinte al Consiliului de 
Miniștri, general locotenent Leontin Sălăjan, 
prim locțiitor al Ministrului Forțelor Arma
te, Grigore Preoteasa, prim locțiitor al Mi
nistrului Afacerilor Externe, general locote
nent I. Tutoveanu și alții.

A fost de față L. Pataki, ambasadorul 
R.P. Ungare la București,

(Agerpres)

apă, apărarea împotriva Inundațiilor și ghe
țurilor .precuim și alte .probleme .privind regi
mul apelor de la frontiera romîno-iugoslavă.

Acordul a fost semnat din partea Guver
nului Republicii Populare Romîne de ing. 
Mihal Seimenescu, director general adjunct 
to Ministerul Transporturilor Navale și Ae
riene, iac din partea Guvernului Republicii 
Populare Federative Iugoslavia de ing. Ste- 
van Sina.novic, președintele Comisiei Fede
rale pentru Economia Apelor.

lui de Securitate
derea pentru aceste incidente. Președintele 
Consiliului de Securitate a primit de ase
menea o scrisoare din partea reprezentantu
lui Egiptului în care acesta atribuie Israe
lului răspunderea pentru unele din aceste 
incidente.

După ce a ascultat pltagerea Israelului, 
Consiliul de Securitate a hotărît să arniîne 
ședința pînă la primirea unui raport cu pri
vire la aceste incidente din partea comisiei 
mixte israeliano-egiptene de armistițiu.

limba germană publicat în pagina a patra 
a revistei. Deci oricine știe limba germană, 
a putut citi în pagina a patra a „Stindardu
lui" : „Atacuri armate asupra misiunilor di
plomatice încalcă nu numai uzanțele civili
zației ci trebuie respinse din principiu ca 
inadmisibile".

Dar cei care credeau că „băieții" vorbesc 
o singură limbă, s-au înșelat amar. „Băieții" 
știu și altă limbă, de pildă romînă. Deci 
spre mulțumirea huliganilor din „rezistență" 
a apărut în pagina întîia a aceluiași „Stin
dard" un comentariu, scris de data asta în 
limba romînă, și care are ca titlu „Sîntem 
solidari cu frații noștri din Berna".

Intîmplarea de mai sus, relatată de zia
rul „Frankfurte Rundschau" îi pune încă 
odată pe „băieți" în adevărata lor lumină. 
Ei au la îndemînă întotdeauna oricîte prin
cipii e nevoie și e un fleac pentru ei să se 
desolidarizeze în pagina a patra a unei re
viste de crima pe cane o îmbrățișează • în 
pagina întîia. Ceea ce, ținînd seama de 5tă- 
pînul pe care-1 slujesc, nu c chiar, așa de 
greu de înțeles...

Are sau nu dreptate Ianus să sie zvîrco- 
lească ros de ciudă și de invidie ?

Intrecerea a continu
at apoi tn muncile de 
întreținere a cultu
rilor și de recoltare. 
Faptul acesta a făcut 
ca ta comuna Rătești

să se obțină în anul 1954 recolte mai mari 
ca în ceilalți ani. Bunăoară la porumb re
colta medie la hectar pe întreaga comună a 
ajuns anul trecut la 2.500 kg. boabe, iar la 
porumbul semănat ta cuiburi așezate în pă
trat s-a recoltat peste3.000 kg. la hectar. 
Asigurarea conti.nuită ții întrecerii constituie 
nu numai un mijloc destâmulare a țăranilor 
muncitori ta executarea lucrărilor agricole ci 
șl o formă concretă prin care oomitetul exe
cutiv și sfatul popular stringe legătura cu 
masele, le conduce în lupta pentru sporirea 
producției agricole.

Ținînd seama de însemnătatea întrecerii 
patriotice pe circumscripții și în cadrul cir
cumscripțiilor între țăranii muncitori, comi
tetul executiv al sfatului popular comunal 
Rătești acordă în prezent o atenție specială 
desfășurării întrecerii patriotice, al cărui o- 
biectiv este realizarea și depășirea vitezei 
zilnice de lucru a atelajelor și aplicarea 
metodelor agrotehnice înaintate. Și sînt con
vins că așa cum anul trecut întrecerea ne-a 
ajutat să sporim producția agricolă, ne va 
ajuta și acum' să asigurăm executarea la 
vreme și Ia un înalt nivel agrotehnic a cam
paniei de primăvară, să punem bazele recol
telor bogate ale anului 1955.

obținute în comuna Rătești, ca și îri alte 
întrecerii patriotice în antrenarea țărăni-

MOSCOVA 7 (Agenpres). — TASS trans
mite :

Ziarul „Pravda" publică „Principalele 
teze ale cuvîntării rostită recent la Paris de 
Joliot-Curie, președintele Consiliului Mon
dial al Păcii, ta cadrul ședinței de închidere 
a Adunării naționale a forțelor iubitoare de 
pace din Franța".

— Adunarea națională a forțelor iubitoare 
de pace, întrunită' în această sală, a . spus 
Joliot-Curie, a discutat problemele care stau 
în fața tuturor francezilor ferm hotărîți să 
restabilească independența țării lor și să 
împiedice dezlănțuirea unui nou și groaznic 
conflict mondial. Ținînd seama de experiența 
activității noastre din trecut, trebuie să de
finim acum orientarea și formele acțiuni
lor noastre viitoare.

Unele țeluri foarte importante, ca de pildă, 
încetarea războiului ta Vietnam au și fost 
atinse datorită luptei perseverente a popoa
relor. Alte sarcini pe care ni le-am propus n-u 
au fost tacă rezolvate. Totuși, luptînd pen
tru înfăptuirea lor am și obținut rezultate 
bine determinate, întrucît prin campaniile 
noastre am reușit să 'informăm o bună parte 
a opiniei publice, am făcut-o să-și dea sea
ma de răspunderea ei; or, tocmai de crește
rea continuă a spiritului de inițiativă al opi
niei publice, va depinde, în ultima instanță, 
rezolvarea problemelor care ne preocupă pe 
toți.

Unii încearcă să minimalizeze eficacitatea 
activității noastre referindu-se la faptul că 
parlamentul francez a aprobat în ciuda lup
tei maselor acordurile de la Paris. Ou toate 
acestea, oricine atît în Franța cît și în 
străinătate știe că activitatea noastră a 
contribuit la unirea majorității uriașe a 
francezilor în lupta împotriva acordurilor de 
la Paris. Inițiatorii acestor acorduri și sem
natarii lor se giîndesc, desigur, cu neliniște 
la consecințele acestui fapt.

Toate acestea arată că trebuie să luptăm 
cu perseverență pentru lărgirea oontinuă a 
acțiunilor eficace ale forțelor iubitoare de 
pace. Sîntem convinși de reușită, cu atît mai 
mult cu cît nu sîntem singuri — o luptă ase
mănătoare se desfășoară ta toate țările lumii 
și tocmai unirea tuturor acestor forțe iubi
toare de pace trebuie să asigure menținerea 
păcii.

Obiectul discuțiilor- uneia din comisiile 
dvs. a continuat Joliot-Curie, a fost o pro
blemă foarte importantă căreia a-și dori 
să-i consacru cîteva observații — este vorba 
despre problema atomică.

însușirea tehnicii eliberării energiei nu
cleare este ta Istoria omenirii un eveniment 
de mare importanță; ea este comparată a- 
desea cu descoperirea focului.

Energia atomică este în stare să ne aducă 
cei mai mare bine dar, după cum a arătat 
just Pierre Curie dînd-o „în.mîtaile crimi
nale care împing popoarele la război" ea 
poate de asemenea să aducă distrugeri 
uriașe...

Amintind că în august 1945 forțele mili
tare aeriene americane au aruncat prima 
bombă atomică asupra orașului japonez Hi- 
roșima, Joliot-Curie a subliniat în continuare 
că acest act a stîrnit încă pe atunci indigna
rea opiniei publice și proteste vehemente.

Este absolut normal, a spus Joliot-Curie, 
că tocmai oamenii de știință au fost primii 
care au șezi sat pericolul ivit.

încă cu două luni înainte de aruncarea 
primei bombe atomice asupra Hiroșimei, oa
menii de știință americani din comitetul con
dus de James Frank, au adresat președinte
lui Truman un mesaj ta care au atras atenția 
foarte clar asupra consecințelor internațio
nale serioase la care va duce hotărîrea cu 
privire la folosirea acestei arme, precum și 
asupra faptului că opinia publică mondială 
nu va întîrzi,a b-o condamne. Guvernul 
S.U.A. nu a ținut seama de acest avertis
ment întemeiat. Astfel el și-a asumat o grea 
răspundere.

De atunci numeroși oameni de știință, tn 
grupuri sau izolat, au repetat acest avertis
ment ; dar dreptatea cere să spunem că 
foarte des ei s-au limitat doar la aceea de 
a informa opinia publică asupra efectelor 
distructive ale noii arme, fără a lua poziție 
hotărîtă împotriva folosirii ei. Or după fo
losirea bombelor la Hiroșima și Nagasaki, 
s-a anunțat experimentarea multor tipuri 
așa zise „perfecționate" de bombe a căror 
putere depășește considerabil puterea prime
lor bombe.

Arătând că producția bombelor termonu
cleare constituie un nou salt pe această cale, 
Joliot-Curie subliniază ta continuare că pu
terea crescîndă a a*melor  de exterminare în 
masă, stârnește o neliniște oreseîndă în rîn- 
durile oamenilor de știință — specialiști în 
domeniul energiei atomice — care stat con- 
ștlenți de răspunderea lor pentru consecin
țele folosirii acesteia în scopuri de război.

In această ordine de idei Joliot-Curie a 
amintit că cunoscutul savant Einstein a sub
liniat încă în 1950 primejdia pe care o pre
zintă faptul că saturarea atmosferei cu ele
mente radioactive în urma exploziilor termo
nucleare, vorbind teoretic, poate avea conse
cințe foarte grave. Totodată Joliot-Curie a 
subliniat că anumite cercuri, denaturînd 
declarațiile făcute în această problemă de 
eminenți oameni de știință „seamănă o pa
nica primejdioasă considerînd aceste decla
rații ca preziceri ale unui sfîrșit grabnic și 
precis al lumii".

In actuala situație de încordare interna
țională, a spus în continuare Joliot Curie, se 
desfășoară o propagandă care pe de o parte 
încearcă să acrediteze ideea superiorității 
covârșitoare a S.U...A. în domeniul armei 
termo-nucleare, iar pe de altă parte răspîn- 
dește pe scară largă teama în fața posibili
tăților de pusti're pe care poate s-o producă 
această armă. Această propagandă este o 
armă a războiului rece, folosită în scopul 
șantajului de tot felul.

Joliot-Curie a subliniat că pe de o parte 
prin acest șantaj se fac încercări de a „crea 
un spirit de cruciadă" și de a convinge „di
feritele guverne" să rămînă în cadrul unei 
anumite coaliții militare. Pe de altă parte 
prin șantaj atomic, se fac încercări de a sili 
popoarele „să cedeze în fața unor pretenții 
nejustificate".

In aceeași ordine de idei Joliot-Curie a 
atras atenția asupra următoarei manevre 
perfide a ațâțătorilor la un război atomic: 
Făcînd zarvă în jurul bombei termo-nucleare 
și^ tnîtnbițînd neîncetat „puterea ei fantasti
că", ei încearcă în același timp să 
lase în umbră, „bomba atomică obiș
nuită", să minimalizeze efectul ei des- 
tnuctiv și să oblige opinia publică din 
diferite țări, între altele și din S.U.A. să 
admită folosirea acestei bombe în cazul iz
bucnirii unui conflict „local" sau „general". 
Nu este întâmplător faptul că ta ultimul timp 
s-a făcut zarvă în jurul folosirii „tactice" a 
bombelor atomice „mici". Este vorba tn 
special de bombele experimentate in prezent 
în statul american Nevada, cărora inventa
torii lor au avut nerușinarea să le dea nume 
pașnice: „Micuțul" sau „Unchiașul" pentru 
a adormi opinia publică și a populariza 
ideea unui război atomic.

Trebuie să demascăm ou curaj toate ace*  
ste încercări de otrăvire a opiniei publice, a 
subliniat Joliot-Curie. Pentru a împiedica 
opinia publică să devină victima unei ase
menea otrăviri, ea trebuie să fie informată 
cît mai exact asupra adevăratelor proporții 
ale primejdiei și în același timp să se pro
pună soluții care să permită preîntâmpina
rea primejdiei.

Pentru a cere. înlăturarea armelor de ex
terminare în masă, a spus Joliot Curie, sute 
de milioane de bărbați și femei și-au pus 
semnăturile pe Apelul de la Stockholm. Ni
meni nu poate contesta influența acestui 
apel — el a silit pe cei care se aflau în 
pragul folosirii bombei atomice ta Coreea 
să bată ta retragere.

Astăzi însă, cel care tind spre război în
cearcă din nou să pună pe ordinea de zi 
problema folosirii armei atomice, tegănta- 
du-se ou speranța că manevrele mai sus 
descrise ale ațîțătorilor la răziboi vor ador*  
mi vigilența opiniei publice.

— Foarte recent, a amintit Joliot Curie, 
s-au putut auzi afirmații directe că In ca.zul 
unui'conflict în Asia s-ar folosi bomba ato
mică. Vreau să amintesc de asemenea hotă
rîrea adoptată ta decembrie 1954 de către 
consiliul organizației pactului Atlantic. A- 
ceastă hotărîre ale cărei aspecte au fost dez
văluite între altele ta declarația domnului 
Sipaak, este foarte serioasă: este vorba de 
pregătirea unui război atomic.

Aceasta este situația ta care ne aflăm.
Cunoaștem oameni care adoptă ta această 

situație poziția unui fatalism resemnat, po
ziție care nu poate fi justificată prin nimic, 
prin absolut nimic. Este greșit să afirmăm 
că omul nu poate face nimic pentru a pre
întâmpina o primejdie care fi amenință I 
Trebuie să explicăm neîncetat că omul care 
a deschis calea folosirii 'puternicelor mijloa
ce ale energiei atomice este în stare să îm
piedice folosirea ei în scopuri destructive. 
Repet că există o soluție a problemei — a- 
ceastă soluție a fost propusă ta Apelul Con
siliului Mondial al 'Păcii adoptat la Viena, 
și înfăptuirea ei depinde de fiecare dintre 
noi.

Există și e altă poziție .paradoxală și pe
riculoasă care are destul de mulți adepți. 
Ea ipoate fi expusă în felul următor : Intru- 
cît un răziboi cu folosirea bombelor termo
nucleare ar putea, Chipurile, să atragă după 
sine pieirea omenirii, teama în fața acestei 
pieiri va preîntîmpina războiul în genere; 
rezultă așa dar că bomba cu hidrogen ar 
fi... o garanție a păcii și nu există deci mo
tiv de a lupta pentru interzicerea ei.

Acest „argument" a fost adus nu odată 
de către cei care caută orice pretext pentru 
a se eschiva de la îndeplinirea datoriei lor 
cetățenești. El este folosit de asemenea de 
către cei care ar vrea să pună frîu opiniei 
publice și să capete mînă liberă pentru des
fășurarea unei cruciade împotriva țărilor ou 
un regim social oare nu le este pe plac.

De aceea este necesar ®ă se clarifice pa 
deplin această problemă.

Existența unor stocuri de bombe atomica 
și tenmo-nucleare și continuarea producției 
lor, nu poate fi nicidecum o garanție a 
.păcii. Dimpotrivă, dacă opinia publică, ador
mită prin asemenea vorbe, s-ar demobiliza, 
forțele războiului ar căpăta posibilitatea de 
a provoca nestingherit un nou și grav con
flict mai ales după aplicarea măsurilor cu 
caracter agresiv pe care le pregătesc ta pre
zent ta Europa șl Asia. In cursul unui ase
menea conflict în ciuda tuturor declarațiilor 
liniștitoare debitate din belșug de propovă
duitorii armei atomice „tactice", foarte cu- 
rînd s-ar pune in funcțiune toate tiipurila 
acestei arme, inclusiv cele mai ucigătoare.

A considera bombele termo-nucleare ca d 
garanție a păcii, înseamnă a urma calea 
cursei înarmării, calea producției, experi
mentării și stocării celor mai ucigătoare ti
puri de arme atomice, ceea ce este periculos 
prin sine însuși.

In aceasta rezidă primejdia principală pe 
care nu trebuie s-o uităm.

Ceea ce trebuie să înfăptuim în numele' 
păcii este distrugerea neîntârziată a stocu
rilor existente de arme atomice și interzicerea 
controlată a producției lor.

Stat încredințat că aceste revendicări ve
nind din partea tuturor păturilor sociale ale 
populației și exprimate cu o mare forță vor 
fi ascultate de guverne și vor exercita o 
influență asupra lucrărilor comisiei Organi
zației Națiunilor Unite pentru dezarmare.

Trebuie să acționăm însă repede deoare
ce nu trece nici o săiptămtaă fără ca opinia 
publică din anumite țări să nu fie supusă 
influenței unor declarații amenințătoare din 
partea unor generali, an-irali, parlamentari, 
membri ai guvernelor. Judecînd cu cea, mai 
strictă obiectivitate apare limpede că aceste 
declarații, aceste proiecte amenințătoare 
pornesc dintr-o singură parte — aceea care 
neagă posibilitatea coexistentei pașnice a 
diferitelor regimuri și care tinde să propa
ge ideea unei cruciade împotriva unui re
gim care nu-i este pe plac. Această parte 
încearcă să prezinte lucrurile ca șl cum o 
cruciadă cu folosirea armelor atomice i-ar fi 
necesară pentru a menține și extinde pro
priul ei regim.

Declarațiilor instigatoare-isterice ale „a- 
cestei părți". Joliot Curie le-a opus „avertis
mentele" calme și ferme „formulate în 
U.R.S.S. de către personalități cu răspun
dere".

In continuare Joliot Curie a declarat:
Va fi util să arătăm că cei care vor să 

dezlănțuie un război atomic ca cruciadă 
pentru distrugerea unui regim care se deo
sebește de propriul lor regim, s-au înșelat 
crunt. In aceste condiții propriul lor regim 
nestabil și mai puțin Siprijtait de către 
popor s-ar prăbuși îjj urma greutăților de 
ordin material și moral — consecințe ale 
distrugerilor pricinuite de arma atomică, in
dependent de faptul că aceste greutăți ar fi 
suportate de populația țărilor beligerante. 
Exemplele ultimelor două războaie în care 
pustiirile au fost provocate de tipurile de 
arme clasice, mai puțin ucigătoare, consti
tuie un avertisment.

Am considerat util, a spus ta încheiere 
Joliot Curie, să vă aduc la cunoștință aces
te observații privind problema atomică. Am 
făcut aceasta pentru a explica unele aspecte 
ale acestei probleme de cea mai mare im
portanță și pentru a preciza și a da o mai 
mare eficacitate argumentelor noastre ta- 
tr-un moment cînd ta țara noastră, începe 
o largă campanie pentru strîngerea de sem
nături pe Apelul de la Viena al Consiliului 
Mondial al Păcii.

In multe țări această campanie se desfă
șoară deja cu succes.

Ne dăm cu toții seama că puternica con
tribuție la această campanie internațională 
din partea unei țări ca Franța are o mare 
tasemnătate.

Dar eu repet: Trebuie să acționăm repede. 
Nu vom da înapoi de la nici un fel de efor
turi pentru a bara druimul războiului a- 
tomic. j.
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In legătură cu problema relațiilor sovieto-japoneze
MOSCOVA 7 (Agerpres). — TASS trans

mite: După cum s-a anunțat ta presă,’La 
16 februarie reprezentantul sovietic la Tokio, 
A. I. Domnițki, a făcut o declarație primului 
ministru al Japoniei, Hatoyama, ca răspuns 
la nota din 5 februarie a observatorului per
manent al Japoniei ,pe fîngă O.N.U., ambasa
dorul Savada, In această declarație se arăta 
că guvernul sovietic a primit cu satisfacție 
declarația cuprinsă în nota guvernului japo
nez în care se arăta că este de acord cu 
propunerea guvernului sovietic de a proceda 
la un schimb de păreri în problema unor e- 
ventuale măsuri în direcția normalizării re- 
lațu'lor japono-sovietice, și că este gata să 
înceapă tratative în acest scop.

La 23 februarie ambasadorul japonez Sa
vada a remis reprezentantului sovietic la 
O.N.U., A. A. Sobolev o notă de răspuns a 
guvernului japonez. In această notă guvernul 
japonez declara că este gata 6ă înceapă tra
tative în problema normalizării relațiilor ja
pono-sovietice și că este de părere ca New- 
Yorkul să fie ales ca loc pentru ținerea aces
tor tratative.

La 4 aprilie reprezentantul sovietic la To
kio, A. I. Domniițki, s-a trutîlnit cu dl. Mațu- 
moto, reprezentant al guvernului japonez, 
căruia i-a remis următoarea declarație.

Peste 400.000.000 de semnături 
pe Apelul de la Viena 

în R. P. Chineză
PEKIN 7 (Agerpres). — China Nouă 

transmite : Potrivit cifrelor publicate la 5 
aprilie de Comitetul chinez pentru strîngerea 
de semnături pe Apelul Consiliului Mondial 
al Păcii, pînă la această dată Apelul a fost 
semnat în China de 400.505.997 persoane.

Semnarea unui tratat 
de prietenie 

între India și Egipt
DELHI 7 (Agerpres). — Agențiile de pre

să anunță că la 6 aprilie a fost semnat la 
Cairo un tratat de prietenie între guvernele 
Indiei ți Egiptului.

Tratatul cuprinde șapte articole. In primul 
articol guvernele celor două țări proclamă 
cj Intre popoarele egiptean șl -indian „vor 
exista o pace permanentă, prietenie șl relații 
frățești". Tratatul prevede întreținerea de re
lații diplomatice și economice și afirmă că 
toate diferendele dintre cele două țări vor 
fi „reglementate pe cale pașnică".

—«•O——

Scrisoarea adresată 
de Churchill președintelui 

organizației locale 
din Woodford a partidului 

conservator
LONDRA 7 (Agerpres). — Agenția Reuter 

a transmis scrisoarea adresată de Churchill 
președintelui organizației locale din Wood, 
ford a partidului conservator (circumscripția 
electorală din partea căreia Churchill a fost 
ales în parlament). In scrisoare, Churchill 
vorbește despre cauzele pentru care a demi
sionat din funcția de prim ministru, punînd 
demisia sa în legătură cu apropiatele alegeri 
parlamentare. „La alegerile generale — a de
clarat Churchill — șeful guvernului șl lide
rul partidului expune politica pentru noul 
parlament pe care el personal se obligă s-o 
ducă. De cîtva timp consider că la vîrsta 
mea nu trebuie să-mi asum noi obligații pe 
un termen nelimitat De aceea, tn interesul 
statului este necesar ca succesorul meu să 
pornească la îndeplinirea obligațiilor sale Ia 
timpul cuvenit pentru ca să se prezinte in 
fața țării cu programul său atunci cînd va 
hotărî s-o facă",

Greva electricienilor 
și mecanicilor 

de la tipografiile din Londra
LONDRA 7 (Agerpres). — TASS trans

mite : Greva electricienilor și mecanicilor de 
la tipografiile din Londra continuă de două 
6ăptămîni. Singurul ziar care a apărut la 7 
aprilie la Londra este organul partidului co
munist din Marea Britanie ziarul „Daily 
Worker"

La Londra apar de obicei ziare cu un tiraj 
zilnic de 20 milioane exemplare. Prin urmare 
în cele 13 zile de cînd a început greva mun
citorilor de la tipografiile londoneze nu au 
fost tipărite 260 milioane exemplare.

Cind a revenit în Sta
tele Unite din recenta 
sa călătorie întreprin
să In unele țări ale 
Asiei, Foster Dulles a 
recunoscut că s-a 
înapoiat „cu anumite presimțiri proaste". 
Secretarul Departamentului de stat n"a pre
cizat dacă aceste presimțiri sînt legate de 
rezultatele nesatisfăcătoare, pentru domnia 
sa, ale conferinței S.E.A.T.O. de la Bangkok, 
de constatarea unei împotriviri vădite in 
rîndurile popoarelor asiatice față de planu
rile agresive americane, sau de năzuința tot 
mai fermă a popoarelor din această parte a 
lumii spre întărirea independenței și a secu
rității lor, spre o colaborare prietenească, 
spre pace- Este însă cert că toate aceste 
fapte, luate la un loc, sînt motive destul de 
serioase pentru trezirea unor sentimente pe
simiste în reprezentantul principal al acelor 
cercuri americane, a căror politică și-a a- 
t'as ura tuturor popoarelor uriașului conti
nent asiatic.

Pentru popoarele Asiei este limpede că 
uneltirile americane în această parte a lumii 
sint menite să ducă la reînvierea vremuri
lor cînd imperialiștii își făceau nestingheriți 
de cap In țările asiatice. Cercurile conducă
toare americane încearcă să nu țină seama 
de uriașele transformări prin care trece as
tăzi continentul asiatic. Ei încearcă să ig
nore faptul că „de acum inco’o asiaticii iși 
vor hotărî viitorul fără amestecul lumii occi
dentale — cum a subliniat primul ministru 
al Indoneziei, Sastroamidjojo. Era cîndva la 
modă — a arătat el — lozinca „asiaticii să 
lupte*  împotriva asiaticilor". Tocmai acest 
lucru nu-1 mai vrem. Vrem să colaborăm cu 
vecinii noștri din Asia și Africa, să trăim 
împreună în prietenie și coexistență pașnică 
șl să luptăm strîns uniți pentru binele nostru 
comun".

Aceasta este voința unanimă a po
poarelor asiatice. Ea șl-a găsit expresia cu
venită în convocarea celor două conferințe: 
cea care »-a deschis la 6 aprilie la Delhi — 
conferința asiatică pentru slăbirea încordării 
în relațiile internaționale — și cea care va 
Începe la 18 aprilie la Bandung (Indone

„Pentru a fi remisă primului ministru al 
Japoniei, dl. Hatoyama.

La 23 februarie, observatorul japonez de 
pe lingă O. N. U., ambasadorul Savada, a 
remis reprezentantului permanent al 
LJ.R.S.S. la O.N.U., ambasadorul Sobolev, o 
notă în legătură cu locul proiectatelor tra
tative cu privire la normalizarea relațiilor 
sovieto-japoneze.

Du.pă ce a studiat susmenționata notă a 
guvernului japonez, guvernul sovietic, a 
ajuns la concluzia că în condițiile create 
pentru ducerea tratativelor sovieto-japoneze 
este recomandabil să fie aleasă una din 
capitalele țărilor direct interesate șl anume 
Tokio sau Moscova. Guvernul Sovietic ia 
totodată în considerare faptul că în decla
rațiile primului ministru dl. Hatoyama 
făcute în orașele Fukuoka și Kagoslma (la 
5 și 7 februarie) se vorbea despre posibili
tatea ca tratativele sus menționate să fie 
duse la Moscova sau Tokio. Tot în acest 
sens s-au exprimat șl reprezentanții părții 
japoneze în cadrul convorbirilor avute la 
Tokio cu reprezentantul sovietic.

In legătură cu cele mai sus menționate, 
guvernul sovietic ar dori să cunoască pă
rerea guvernului japonez cu privire la ți
nerea la Moscova sau Tokio a tratativelor

Conferința țărilor asiatice pentru slăbirea 
încordării in relațiile internaționale

DELHI 7 (Agerpres). — TASS transmite: 
După cum s-a anunțat, la 6 aprilie, s-a 
deschis la Delhi într-un cadru festiv confe
rința țărilor asiatice ,pentru slăbirea încor
dării în relațiile internaționale. Animați de 
dorința comună fierbinte de a feri omenirea 
de ororile unui nou război mondial și de a 
destinde situația internațională încordată, 
aproximativ 200 de reprezentanți al celoir 
mai largi cercuri ale opiniei publice din 18 
țări asiatice au 6osit în capitala Indiei.

Conferința a ales oa președinte al primei 
ședințe pe doamna Rameshwari Nehru, emi
nentă militantă pe tărîm social din India.

Intr-o 6ourtă cuvîntare, președintele con
siliului municipal din Delhi, R. N. Roarval, 
a salutat în numele locuitorilor din Delhi 
pe delegații întruniți în capitala Republicii 
indiene. D-na Rameshwari Nehru, președinta 
Comitetului indian de pregătire a conferin
ței, a rostit cuvîntarea de deschidere.

Salutind călduros .pe oaspeți, Rameshwari 
Nehru a spus : Conferința noastră a fost 
convocată ca urmare a năzuințelor comune 
ale oamenilor simpli și eforturilor tuturor 
țărilor participante. De aceea, vom examina 
problemele din punctul de vedere al omului 
simplu șl vom căuta soluții pornind de la 
același punct de vedere. Militanți de seamă, 
bărbați șl femei din toate colțurile Asiei, 
reprezentînd diferite pături ale societății se 
află aici, nefiind legați de nici un fel de 
angajamente pentru a-și exprima părerile 
lor independente și personale asupra pro
blemelor care stau în fața noastră. Obliga
țiile noastre, dacă ele există, sînt obligații 
privind problema păcii, ideea dreptății so- 
cia>le, libertatea individuală șl națională 
precum ș! lipsa de exploatare. Piatra unghiu
lară a conferinței noastre o constituie urmă
toarele cinci principii: respectul mutual 
al integrității teritoriale și al suveranității ; 
neagresiunea; neamestecul in treburile in
terne a altor țări; egalitate șl avantaje re
ciproce șl coexistență pașnică. Ele au fost 
formulate anul trecut în fața întregii lumi 
cînd cei doi mari prim-miniștri, ai Chinei 
șl Indiei, s-au întîlnit șl au semnat' decla
rația comună de prietenie dintre cele două 
țări.

Aceste cinci principii mărețe au fost pro
puse întregii lumi ca mijloc de slăbire a în
cordării existente în lume și care se agra
vează tot mai mult. Noi nu mai putem fi 
indiferenți față de această- încordare. Ea 
reprezintă o amenințare permanentă pentru 
cauza păcii. In continuare, d-na Nehru a 
vorbit despre consecințele îngrozitoare ale 
folosirii armelor moderne de exterminare în 
masă a oamenilor și a cerut în numele sal
vării milioanelor de vieți ca cele cinci prin
cipii ale coexistenței pașnice să fie puse la 
baza relațiilor dintre țări.

Ea a subliniat necesitatea unui larg 
schimb de delegații precum și de cunoștințe 
tehnice și științifice, a stabilirii contactului 
în toate ramurile vieții — politice, econo, 
mice și culturale.

In încheiere, d-na Nehru a declarat că 
este convinsă că toate hotărîrîle conferinței 
vor fi puse în slujba maselor largi populare 
ale țărilor Asiei.

Șeful delegației japoneze. Dzițiro Mațumo- 
to, membru în Camera Consilierilor a Japo
niei, a salutat cu căldură cele cinci principii 
ale coexistenței pașnice, declarînd că el con

Presimțirile lui mister Dulles
zia) — conferința țărilor Asiei și Africii la 
care vor participa reprezentanți oficiali a 
aproape 30 de țări. Astfel nu este de mirare 
că Washingtonul, arătînd o vădită dezapro
bare față de aceste conferințe, uriașe mani
festări ale voinței popoarelor din această par
te a lumii de a-și hotărî singure soarta, a 
făcut o serie de încercări spre a împiedica 
desfășurarea lor. „Departamentul de stat este 
nemulțumit — scria corespondentul din 
Washington al ziarului egiptean „AI Ahram", 
de faptul că nici unul dintre statele care au 
luat inițiativa convocării conferinței (e vor
ba de cea de Ia Bandung n.n.) nu s-au con
sultat în prealabil cu Statele Unite." Hotări- 
rea popoarelor asiatice și africane de a dez
bate soarta păcii si securității lor în absen
ța reprezentanților celor trei puteri colonia
liste occidentale, justifică pe drept cuvint ne- 
inulțumkea conducătorilor americani, oglin
dită de ziarul „Washington Dispatch" în cele 
ce urmează: „guvernul american se teme 
că o mare parte a popoarelor lumii ar pu
tea căuta pacea prin alte căi decît cele pre
conizate de guvernul de la Washing'on" adi
că în afara așa ziselor „planuri defensive, 
proiectate de S.U.A. în Orientuf Mijlociu și 
Asia de sud-est". Această teamă a dirigui
torilor americani își găsește o motivare și in 
declarația premierului indian Nehru ce a 
arătat acum cîteva zile că pactul S.E.A.T.O. 
a viciat întreaga atmosferă politică din 
Asia și că dacă toate țările vor accepta ce'e 
cinci principii ale coexistenței pașnice, cu
prinse în declarația comună a iui Ciu En- 
lai si Nehru nu vor mai exista conflicte în 
’urne. De altfel din ordinea de zi a conferin
ței de la Delhi reiese limpede că țările par
ticipante socotesc că aceste principii tre
buie să stea la baza relațiilor între state în 
vederea asigurării păcii și independenței lor. 
Ilotărîrile conferinței de la Delhi vor atîrna 
greu în balanța conferinței ce va întruni pes
te o săptămînă la Bandung pe reprezentanții 
guvernelor țărilor Asiei și Africei spre a 

sovieto-japoneze în problema normalizării re
lațiilor".

Pînă în prezent nu a fost primit încă 
răspunsul guvernului japonez la Declarația 
guvernului sovietic din 4 aprilie.

Cu toate acestea, potrivit relatărilor presei 
străine, declarația 6US menționată a guver
nului sovietic a fost discutată la 6 aprilie 
în cadrul unei ședințe a comisiei pentru 
afacerile externe a Camerei Inferioare a 
Parlamentului japonez. In declarația la 
această ședință, dl. Sighemițu, ministrul 
Afacerilor Externe al Japoniei, referindu-se 
la cuprinsul Declarației guvernului sovietic 
a spus printre altele că, în cadrul convor
birilor cu reprezentantul sovietic la Tokio, 
reprezentanții părții japoneze nu ar fi vorbit 
despre posibilitatea ca tratativele sovieto- 
japoneze să fie duse la Moscova sau Tokio.

După cum a devenit cunoscut, această 
afirmație a d-lui Sighemițu nu corespunde 
faptelor. In cursul întrevederilor care au 
avut loc cu reprezentantul sovietic, A. I. 
Domnițki, reprezentanții părții japoneze s-au 
exprimat de fapt în sensul ca tratativele cu 
privire la normalizarea relațiilor sovieto- 
japoneze să poată avea loc la Moscova 6au 
Tokio.

sideră aceste principii drept calea principală 
spre eliberarea șl independența Asiei.

Delegatul Vietnamului, Nguen Van Huong, 
care a luat apoi cuvîntul a declarat că po
poarele Vietnamului, Laosului șl Camboqgi- 
ei după ce au opus timp de nouă ani rezis
tență colonialiștilor francezi și intecvențo- 
niștilor americani, au repurtat în sfîrșit vic
toria. .

Poporul vietnamez, a spus tn conținuare 
vorbitorul, îșl dă seama că numai în con
diții de pace el va putea face din patria sa 
un stat înfloritor în care să poată trăi feri
cit. Tocmai de aceea, poporul Vietnamului 
sprijină călduros această conferință care tei 
propune ca țel pacea și întărirea solidarită
ții popoarelor Asiei.

In cuvîntarea sa, Rend Capltant (Franța) 
care asistă la conferință în calitate de oas
pete a vorbit tn termeni elogioși despre re
zultatele conferinței de la Geneva.

Rend Capitant șl-a exprimat de asemenea 
convingerea că în viitorul cel mai apropiat 
Renublica Populară Chineză va fi recunos
cută în Organizația Națiunilor Unite. Acest 
lucru, a subliniat Capitant, va însemna re
cunoașterea principiilor coexistenței.

Pak Den Ai, șefa delegației coreene, a de
clarat că poporul coreean sprijină întru to
tul cele cinci principii ale coexistenței paș
nice, ca mijloc de preîntâmpinare a primej
diei de război în Asia și de slăbire a încor
dării internaționale.

N. Tihonov, șeful delegației Uniunii So
vietice, a transmis din partea delegației so
vietice și a întregului popor sovietic un fier
binte salut reprezentanților popoarelor Asiei 
și marelui popor indian.

N. Tihonov a vorbit pe larg despre însem
nătatea celor cinci principii, subliniind că 
ele constituie baza relațiilor normale între 
state.

Tihonov a declarat în continuare că Uniu
nea Sovietică .s-a conformat și se confor
mează neabătut principiului coexistenței 
pașnice și întrecerii economice între cele 
două sisteme — socialist și capitalist.

La tribună a urcat apoi Maaruf Ed-Dava- 
libi, fost prim-ministru al Siriei. El a decla
rat că „popoarele țărilor arabe sprijină țelul 
nobil al conferinței — întărirea relațiilor 
dintre popoarele țărilor asiatice și întărirea 
colaborării dintre ele în numele securității 
popoarelor asiatice și a securității întregii 
omeniri, în numele unei vieți mai bune pen
tru popoarele acestor țări.

Luînd cuvîntul, șeful delegației Republicii 
Populare Chineze, Go Mo Jo, președintele 
Academiei de Științe a R.P. Chineze, și-a 
exprimat convingerea că conferința va ajuta 
la realizarea unei mai bune înțelegeri între 
popoarele Asiei în vederea întăririi solidari
tății lor, contribuind totodată la micșorarea 
încordării internaționale șl la menținerea 
păcii în Asia.

Șeful delegației Republicii Populare Mon
gole. Djagvaral, după ce a transmis confe
rinței cele mai bune urări din partea poporu
lui mongol, șl-a exprimat convingerea că 
reprezentanții țărilor Asiei deși nu au ace
leași concepții politice și credințe religioa
se, vor cădea întru totul de acord asupra 
problemelor păcii și prieteniei între toate 
popoarele.

După cuvîntarea delegatului R.P. Mon
gole, prima ședință a luat sfîrșit.

discuta problemele cele mai importante pen
tru cauza păcii și a statelor reprezentate.

Nu este de mirare că in condițiile existente 
astăzi în Asia, devine tot mai evidentă pen
tru opinia publică din lumea occidentală, 
soarta la care se pot aștepta Statele Unite 
dacă ar trece Ia înfăptuirea planurilor agre
sive Împotriva R. P. Chineze, Referindu-se 
la intenția cercurilor agresive din S.U.A. de 
a împiedica prin forță eliberarea insulelor 
Quemoy și Matsu de către R. P. Chineză, 
ziarul elvețian „Berner Tagblatt" scria a- 
cum cîteva zile : „Dacă S.U.A. vor lua ho
tărîrea să apere aceste insule... americanii 
vor trebui să ducă războiul singuri, fără a- 
liații lor și să-și atragă aversiunea Asiei și 
a întregii lumi". Exprimîndu-și speranța că 
viitoarea conferință de la Bandung va putea 
contribui la micșorarea primejdiei de război 
in această parte a lumii, ziarul continuă: 
,,O seînteie de speranță o constituie în a- 
ceastă situație grea conferința țărilor d n 
Africa și Asia,... dar aceasta este o seînteie 
de speranță pentru întreaga lume în general, 
nu pentru politica americană". Așteptindu-se 
la o luare de poziție a participanților la con
ferința de la Bandung împotriva politicii a- 
meticane, autorul articolului scrie mai de
parte că „Eisenhower și consilierii săi vor 
trebui să se gîndească din nou dacă pot porni 
un război împotriva Chinei pentru insulele 
Quemoy și Matsu, desconsiderînd op'nia pu
blică din întreaga Asie și Africa și in ciuda 
dezaprobării propriilor lor aliați...” De alt
fel chiar și la Washington se aud tot mai 
multe voci care avertizează împotriva urmă
rilor pe care o asemenea aventură în strîm- 
toarea Taivanului ie-ar avea pentru S.U.A. 
Astfel, după cum transmite agenția „Uni
ted Press" senatorul Hubert Humphrey a 
declarat că dacă Statele Unite vor fi impli
cate într-un război în Asia, singurii lor a- 
lia'i vor rămîne Li-Sîn-Man și Cian-Kai-și 
pentru că „nici o națiune nu va sprijini 
America".

Conferința lucrătorilor 
din agricultură din zona 
centrală fără cernoziom 

a R.S.F.S.R.
MOSCOVA 7 (Agerpres). — TASS tram

mate : La 7 aprilie, Tn marele palat al Krem
linului s-a închis conferința lucrătorilor din 
agricultură din regiunile și republicile auto
nome din zona centrală fără cernoziom. La 
conferință au luat parte N. A. Bulganin,
L. M. Kaganovici. G. M. Malenkov, A. I. 
Mikoian, V. M. Molotov, M. G. Pervuhin,
M. Z. Saburov, N. S. Hrușciov, A. I. Kiri- 
cenko, P. N. Pospelov, M. A. Suslov.

La încheierea conferinței N. S. Hrușciov, 
prim-secretar al Comitetului Central al 
P.C.U.S., a rostit o amplă cuvîntare.

Participant» la conferință au adoptat tex
tul unei chemări către toți lucrătorii din a- 
gricultură din zona centrală fără cernoziom 
a R.S.F.S.R., în care ii îndeamnă să lupte 
cu perseverență pentru crearea unui belșug 
ce produse agricole în Uniunea Sovietica.

Oamenii sovietici răspund 
hotărîrii partidului 

și guvernului cu privire 
la întărirea colhozurilor 

cu noi cadre
MOSCOVA 7 (Agerpres). — TASS trans

mite: Comitetul Central al Partidului Co
munist al Uniunii Sovietice și Consiliul de 
Miniștri al U.R.S.S. au adoptat hotărîrea ca 
pînă în iulie 1955 6ă fie selecționați și tri
miși pe baza liberului consimțămînt la mun
ci de conducere în colhozuri cel puțin 30.000 
lucrători ou experiență din rindul activiști
lor de partid, sovietici, economici, al ingine
rilor și tehnicienilor, muncitorilor și funcțio
narilor, atît comuniști cit și fără partid, în 
stare să asigure conducerea agriculturii co
lective. Ziarele centrale publică materiale 
care dovedesc că oamenii sovietici aprobă 
cu căldură hotărîrea partidului și guvernu
lui.

„Pravda" a publicat scrisoarea unui grup 
de lucrători din orașul Moscova și regiunea 
Moscova care și-au exprimat dorința de a 
pleca să lucreze în mod permanent în col
hozuri. Autorii scrisorii declară că, după ce 
s-au consultat cu familiile lor, au hotărît să 
roage colectivele întreprinderilor unde lu
crează să-i recomande ca președinți de col
hozuri. El cheamă pe organizatorii cu expe
riență să răspundă pe larg chemării partidu
lui și îșl exprimă convingerea că mii de pa- 
trioți sovietici de la orașe vor da curs che
mării.

In legătură cu construirea 
unui Panteon-monument 

al gloriei eterne a oamenilor 
iluștri ai Uniunii Sovietice
MOSCOVA 7 (Agerpres). — TASS trans

mite : La Casa Centrală a arhitecților din 
Moscova au luat sfîrșit lucrările de exami
nare a proiectelor prezentate pentru concurs 
în vederea construirii unui Panteon — mo
nument al gloriei eterne a oamenilor iluștri 
ai Uniunii Sovietice.

După cum se știe, s-a hotărît ca Panteo- 
'nul să fie construit la Moscova pe Colinele 
Lenin, spre sud de noua clădire a Universi
tății de Stat din Moscova. Această măreață 
construcție este menită să eternizeze memo
ria genialului întemeietor al partidului co
munist și statului sovietic, V. I. Lenin și a 
marelui continuator al operei lui, I. V. 
Stalin, precum și a activiștilor de seamă ai 
partidului comunist și statului sovietic în- 
mormîntați în Piața Roșie, lingă zidul 
Kremlinului.

Din diferite orașe ale Uniunii Sovietice 
au sosit la Comitetul executiv orășenesc 
Moscova 875 proiecte. O serie de lucrări au 
fost trimise de arhitecți din străinătate.

Timp de două săptămîni toate proiectele 
sosite la concurs au fost expuse în pavilio
nul principal al Expoziției Agricole Uniona
le, iar apoi în sălile Casei Centrale a arhi
tecților. In vederea discutării în public, ju
riul a ales 180 din proiectele cele mai inte
resante. La 4 și 5 aprilie sute de arhitecți, 
sculptori, pictori și alți specialiști au par
ticipat la discutarea lucrărilor. La discuții 
au luat cuvîntul L. V. Rudnev, membru ac
tiv al Academiei de Arhitectură a U.R.S.S., 
criticul de artă A. A. Fedorov-Davîdov, ar
hitectul K. Ivanov și alții.

Unii participant la discuții au făcut pro
puneri prețioase referitoare la folosirea ma
terialelor durabile pentru construirea și fă- 
țuirea Panteonului, precum și la alcătuirea 
parcului alăturat acestuia.

Toate acestea sînt, 
Intr-adevăr, motive su
ficiente ca să provoa
ce presimțiri sumbre 
lui mister Dulles. E lu
cru hotărît: în Asia 

nu suflă un vînt prielnic pentru politica ac
tuală a Statelor Unite. Cercurile conducă
toare din S.U.A. nu numai că s-au discre
ditat în ochii popoarelor asiatice ci șl-au 
atras și ura celor mai largi cercuri din a- 
ceastă parte a lumii prin politica lor de total 
dispreț față de năzuința spre libertate și 
pace a acestor popoare. In acest sens merită 
o atenție specială indignarea unanimă pro
vocată în Japonia de refuzul lui Dulles de 
a-1 primi pe ministrul de externe japonez. 
Faptul e considerat în această țară ca o pre
siune brutală a S.U.A. asupra Japoniei al 
cărei nou guvern și-a manifestat tendința de 
a reglementa relațiile diplomatice și econo
mice ale țării cu U.R.S.S. și R. P. Chineză 
șl totodată ca o manifestare de dispreț față 
de poporul iaponez.

Tot semnificativă în ceea ce privește soar
ta planurilor americane în Asia este și de- 
ctarația observatorului din Saigon al ziaru
lui „New York Herald Tribune", Joseph 
Alsop, care constată In urma recentelor eve
nimente din Vietnamul de sud că politica 
S.U.A. de a folosi pe Ngo Dinh Diem pentru 
realizarea scopurilor lor „acum este de fapt 
moartă". „Experiența cu Ngo Dinh Diem — 
scrie Alsop — a eșuat și s-a che'tuit atît de 
mult timp fără rost incit este îndoielnic dacă 
va reuși vreo altă experiență".

Asemenea îndoieli — și nu numai în ceea 
ce privește Vietnamul — par a-1 fi Încercat 
și pe Dulles determinindu-j să ajungă la a- 
cele „presimțiri proaste" de care a făcut 
mențiune la întoarcerea sa din Asia. Starea 
de spirit ce domnește în Asia și evenimen
tele ce se precipită în această parte a lumii 
arată fără îndoială că presimțirile lui mister 
Dulles sînt cit se poate de întemeiate.

A. STANCIU

S.U.A. trimit In Germania occidentală armament pentru vii
torul wehrmacht. (ZIARELE)

TRUSOU AMERICAN PENTRU CLIENTA DE LA BONN
Desen de D. ȚINOVSKI 

Din ziarul „Izvestia".

Un emigrant ucrainean demască activitatea 
„organizațiilor de emigranți“ de sub patronaj american

BERLIN 7 (Agerpres). — A.D.N. trans
mite : După cum a comunicat Ministerul 
Afacerilor Interne, emigrantul ucrainean 
prof. Vladimir Vasilaki, sosit din Germania 
occidentală, a adresat autorităților Repu
blicii Democrate Germane rugămintea de a 
i se acorda azil în R.D. Germană pentru ca 
el să poată să soluționeze problemele legate 
de înapoierea sa în patrie.

In scrisoarea sa adresată guvernului Re
publicii Democrate Germane, prof. Vladimir 
Vasilaki declară:

„Subsemnatul, Vladimir Vasilaki, ucrai
nean, fost locuitor al orașului Harkov, ve
nit în R.D. Germană din Augsburg, rog gu
vernul Republicii Democrate Germane să-mi 
acorde azil și să mă ajuto să mă înapoiez în 
patria mea — Republica Sovietică Socialistă 
Ucraineană.

In timpul celui de aii doilea război mon
dial, datorită împrejurărilor care s-au creat 
pentru mine și familia mea, am ajuns în 
Germania occidentală, unde am stat 11 ani.

Sub influența forțelor reacționare am fost 
atras la o activitate intensă îndreptată îm
potriva poporului sovietic. Pînă în momen
tul trecerii mele în R.D. Germană, am fost 
președinte al „Ligii organizațiilor amtiboF 
șevice ale popoarelor Uniunii Sovietice" și al 
organizației „Ukrainski Vîzvolnîi ruh“ pre
cum și redactor responsabil al ziarului emi- 
gra-njilor „Nova Ukraina" care apare la 
Miinchen. întreaga mea activitate de con
ducere a acestor organizații era înfăptuită

Sărbătorirea cefei de a 7-a aniversări a tratatului de prietenie, 
colaborare și asistență mutuală intre U. R. S. S. și Finlanda 

Reuniurrea de la Moscova
MOSCOVA 7 (Agerpres). TASS transmi

te; La 6 aprilie s-au împlinit șapte ani de la 
semnarea tratatului de prietenie, colaborare 
și asistență mutuală între U.R.S.S. și Fin
landa. Cu prilejui! acestei aniversări la 6 a- 
pri’ie la Moscova a avut loc o reuniune or
ganizată de Asociația unională pentru rela
țiile culturale cu străinătatea, Consiliul Cen
tral al Sindjcate'or din Uniunea Sovietică și 
Ministerul Culturii al U.R.S.S.

Prezidiul era alcătuit din : A. N. Kos’ - 
ghin, vicepreședinte al Consiliului de Miniș
tri al U-R.S.S-, V- V. Kuznețov. prim-locții- 
tor al ministrului Afacerilor Ex'terne al 
U.R-S.S-, V. S- Semenov, locțiitor al minis
trului Afacerilor Externe al U.R.S-S., S. V.

Adunarea fesiivă de la Helsinki
HELSINKI 7 (Agerpres). — TASS trans

mite : La 6 aprilie a avut loc în clădirea 
Universității din Helsinki o adunare festivă 
consacrată celei de a 7-a aniversări a sem
nării tratatului de prietenie, colaborare și 
asistență mutuală între Uniunea Sovietică și 
Finlanda. Adunarea a fost organizată de 
asociația „Finlanda-Uniunea Sovietică".

La adunare a rostit o cuvîntare J. Viro- 
lainen, ministrul Afacerilor Externe, care a 
subliniat marea însemnătate pentru Finlanda 
a tratatului cu Uniunea Sovietică. împreună 
cu tratatul de pace semnat la Paris, a spus 
Virolainer, tratatul nostru de prietenie, co
laborare și asistență mutuală cu Uniunea 
Sovietică constituie un document de politică 
externă de cea mai mare însemnătate pen
tru Finlanda. El reprezintă baza poziției 
internaționale a Finlandei, imprimă un con

In cîteva rînduri
• După cum anunță postul de radio Lon

dra, la 5 aprilie Camera Comunelor a apro
bat proiectul de lege prin care se interzic 

așa numitele „comics"-uri și alte pub.icații 
pentru tineret care fac apologia crimei, sa
dismului și violenfei. Acest fel de „literatu
ră" care abundă in Anglia și in celelalte 
țări vest-europene, provine din S.U.A. 
(Agerpres).

« Joi seara a fost anunțată remanierefl 
care s-a produs in guvernul britanic după 
numirea lui A. Eden ca prim ministru. Ha
rold MacMillan, fost ministru al apărării a 
fost numit ministru al afacerilor externe, 
Sellwyn Lloyd — ministru al apărării, Re
ginald Maudling — ministru al armamen
tului. Agenția France Presse preoizează că 
mai urmează și alte schimbări in compo
nența guvernului. (France Presse). 

conform instrucțiunilor primite de la ameri
canii Page și Sargeant, membrii așa-numi- 
tului „comitet american" de la Munchen.

Ca conducător al organizațiilor de emi- 
granți am avut posibilitatea să analizez cu 
minuțiozitate orientarea activității lor și să 
înțeleg adevăratele scopuri pentru care im
perialiștii americani folosesc pe emigranți 
cu ajutorul sus-menționatului „comitet ame
rican". In urma studierii a numeroase fapte 
mi-aim dat seama cu toată claritatea că „co
mitetul american" nu se interesează de des
tinele popoarelor de origină ale actualilor e- 
migranți, acțiunile lui nu urmăresc decît să 
transforme pe emigranți într-o unealtă do
cilă și oarbă pentru activitatea subversivă 
în țările lagărului democrat

Deoarece am devenit profund conștient de 
faptul că și „activitatea politică" pe care 
am desfășurat-o eu, este îndreptată împo
triva poporului ucrainean și a întregului po
por sovietic și servește doar imperialiștilor 
americani, am luat hotărîrea de a rupe le
găturile cu americanii, de a pune capăt „ac
tivității politice" pe care am dus-o împo
triva lagărului democrat și, dacă se va ivi 
un prilej, de a lua parte activă la demas
carea activității subversive a imperialiștilor 
americani și a organizațiilor antisovietice 
de emigranți conduse de ei".

Guvernul R.D. Germane a satisfăcut ru
gămintea lui Vladimir Vasilaki și i-a acor
dat azil pînă la soluționarea problemei îna
poierii lui în patrie.

Kaftanov, locțiitor al ministrului Culturii al 
U.R.S-S-, A. I Denisov, președintele consi
liului de conducere al Voks-ului, membrii de
legației culturale finlandeze în frunte cu K- 
Saalasti, ministrul Invățămîntului al Finlan
dei. membri ai comisiei pentru problemele 
culturale a Seimului finlandez în frunte cu 
E. Kilpi președintele comisiei, și alții.

A. M Safranov, prim-vicepreședinte al 
Consiliului de Miniștri al R.S-F-S-R-, a pre
zentat raportul „Cea de a 7-a aniversare a 
tratatului de prietenie, colaborare și asistenți 
mutuală între U.R.S.S. și Finlanda".

Asistența a întîmpinat cu căldură cuvântă
rile rostite de K- Saalasti, ministrul Invăță- 
mîntului al Finlandei și de E. Kilpi.

ținut bine determinat relațiilor dintre acea
sta șl Uniunea Sovietică.

Este îmbucurător, a declarat Virolainen, că 
în anii care au trecut s-a reușit să se creeze 
între Finlanda șl Uniunea Sovietică o at
mosferă de încredere ne care nu au putut să 
o tulbure evenimentele unei lumi în plină 
frămîntare, Aceasta este o realizare care tre
buie păstrată și întărită și pe viitor în vede
rea evitării neînțelegerilor șl divergențelor 
între noi.

Adresî.ndu-se celo’ prezenți, I. A. Kairov, 
șeful delegației culturale sovietice, a trans
mis poporului finlandez felicitări din partea 
popoarelor Uniunii Sovietice cu prilejul ani
versării semnării tratatului — factor impor
tant care contribuie la menținerea șl întări
rea păcii și securității în Europa.

O La 6 aprilie, inalții comisari ai Angliei, 
S.U.A. și Franței au Inminat cancelarului 
austriac Julius Raab o declarație comună in 
legătură cu apropiata călătorie a delegației 
guv. rnamentale austriace la Moscova. „Gu
vernele Statelor Unite ale America, Franței 
și Marii Britanii — se spune in declarație — 
sint de părere că propunerile guvernului so
vietic conțin de fapt posibilități pentru res
tabilirea libertății și independenței Austriei". 
Autorii declarației propun ca problema tra
tatului cu Austria să fie discutată în cadrul 
unei conferințe a ambasadorilor celor patru 
puteri care să aibă loc la Viena după întoar
cerea delegației guvernamentale austriace de 
la Moscova. (TASS)

9 La 6 aprilie a avut loc ședința grupului 
parlamentar al partidului conservator. Cu a- 
cest prilej, Anthony Eden, noul prim ministru 
al Angliei, a fost ales lider al grupului par
lamentar conservator. (Agerpres).
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